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Sredi oktobra je bilo v Šmar
ju pri Jelšah prvo posvetovanje 
zastopnikov skupnosti koncert
nih poslovalnic Slovenije z or
ganizatorji koncertnega živ
ljenja na terenu. To je bilo prvo 
v vrsti posvetovanj, ki so si jih 
člani skupnosti zadali kot eno 
svojih osnovnih nalog. Tako so 
temeljne kulturne skupnosti, 
zveze kultumo-prosvetnih or
ganizacij in druge organizatorje 
seznanili s problemi, s katerimi 
se srečujejo pri organiziranju 
doslej dokaj zapostavljenega 
koncertnega življenja za mladi
no in odrasle po Sloveniji. Za
stopniki skupnosti so se na kra
ju samem lahko seznanili s tež
njami krajevnih organizatorjev 
in z njihovimi željami.

Eno od glavnih vprašanj je 
bilo, kako k mladinskim 
koncertom poleg šolske mla-

sožitje
za

odrom

dine prkegniti tudi delavsko in 
kmečko mladino, saj je želja 
vseh, da se teh koncertov ude
leži mladina iz vseh slojev. Mno
go je bilo zanimivih misli o go
stovanju orkestrov. Predvsem 
simfonični orkester FTV bi 
najbrž z različnimi manjšimi 
sestavami poleg orkestra Slo
venske filharmonije lahko ve
liko prispeval k seznanjanju z 
orkestralno glasbo.

Sestanka so se udeležili tudi 
predstavniki Glasbene mladine

Slovenije, ki so poudarili tesno 
sožitje te organizacije s skup
nostjo koncertnih poslovalnic 
Slovenije, saj obe organizaciji 
združujejo isti cilji -  približati 
glasbo širokemu krogu prebi
valstva iz vse Slovenije: Krajevni 
organizatorji so pozdravili delo 
Skupnosti tako v organizacij
skih stremljenjih kot tudi v na
porih za kvalitetno raven kon
certov ter enotnost stroškov za 
vse slovensko področje.

Sestanek je izzvenel v potr
ditev začrtanega skupnega dela 
in potrebnosti občansega sesta
janja tudi v prihodnje, obsodil 
pa je nezainteresiranost celjskih 
časnikarjev. Sklican ^e bil na 
pobudo Koncertne poslovalnice 
pri celjski temeljni kulturni 
skupnosti.

H. N.

m
Izdaja Glavni odbor Glasbene mladine Slovfenije — Ureja uredniški odbor: Marijan Gabrijelčič 
(glavni urednik),-Primož Kuret (odgovorni urednik), Metka Zupančič, Janez Hoefler, Dušan 
Rogelj. Tehnični urednik France Anžel. Lektor Anton Janežič. Naslov uredništva: Ljubljana, 
Dalmatinova 4 /II, tel. 310-033. Tekoči račun pri SDK Ljubljana št. 501001-67849381. Tiska 
tiskarna Ljudske pravice v Ljubljani. Izhaja šestkrat na šolsko leto. Celotna naročnina 8 dinarjev, 
cena posameznega izvoda 2 dinarja.Oproščeno temeljnega davka od prometa proizvodov po sklepu 
Republiškega sekretariata za informacije 412-1/72 z dne 22. oktobra 1973.

popočitniška 
seja go gms

odgovorno
in

kritično
mladina kar najtesneje povezo
vati z vsemi sorodnimi glasbe
nimi institucijami, tako z glas
benimi šolami kot reproduktiv
nimi skupinami.

Glavni odbor je sprejel pred-
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log novega uredniškega odbora 
časopisa Glasbena mladina.

Izredno pomembno za delo 
Glasbene mladine je tudi dej
stvo, da je organizacijo koncer
tov po našem programu pre
vzela skupnost koncertnih po
slovalnic Slovenije. S takšno 
organizacijo dela je Glasbena 
mladina razbremenjena pred
vsem administrativnega dela ob 
pripravah koncertov, dana pa ji 
je velika možnost za vsebinsko 
poglabljanje njenih programov. 
Glasbena mladina naj bi orga
nizirala le študijske koncerte, in 
pri tem je Glavni odbor vztrajal, 
zanje zahtevala tudi namenska 
sredstva od Kulturne skupnosti, 

v az
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Prva popočitniška seja Glav
nega odbora GMS -  12. okto
bra -  je prinesla mnogo svežih 
misli in pokazala predvsem na 
nekatere še nerešene probleme 
v delovanju GMS. Gotovo je 
bila razprava o nujnosti opre
deljevanja naše organizacije ob 
ustavnih spremembah izredno 
plodna. Naša družbena odgo
vornost in kritičnost do lastne
ga dela naj bi se v novih razme
rah še povečali, misliti pa bi 
morali na stalno aktualizacijo 
naših programov in približe
vanje kar najširšemu krogli po
rabnikov kulture.

Prevladalo je splošno mnenje, 
da se''1 mora v bodoče Glasbena



5. november 1973

\

glasbena mladina •  stran 3

3SP*~

MESTNA DVORANA, KJER SO BILI KONCERTI UDELEŽENCEV SRE- Z RAZSTAVE MLADE AMERIŠKE GRAFIKE OB SREČANJU (J. R. 
ČANJA HALL)

na počitnicah pri vvagnerju
Daleč je že Bayreuth. Ko 

pregledujem seznam udeležen
cev tega „našega“ srečanja — 
namreč srečanja mladih glasbe
nikov ob vsakoletnem Wagner- 
jevem festivalu -  se skušam 
spomniti imen tistih, ki sem jih 
srečala vsak dan pri zajtrku, pa 
na vajah, pa zvečer v kantini. 
Toliko naslovov sem odnesla s 
seboj domov, pa kdo ve, če 
bom koga od svojih „sotrpi- 
nov“ sploh še kdaj videla.

Tri tedne skupnega življenja 
fn predvsem skupnega dela ni 
malo. Posebno še, ker smo iz 
Berufsschule, kamor so nas na
stanili, ustvarili pravo majhno 
mesto. Saj ni bilo vedno vse v 
najlepšem redu -  po štirinajst 
nas je bilo v sobi, tople vode ni 
bilo, hrana mnogokrat ni bila 
zavidanja vredna. Baje nas je 
bilo tristo osemdeset iz devetin
dvajsetih držav -  mislite, da se 
je bilo vedno zelo preprosto ra
zumeti?

Na vajah je bilo še posebno 
zanimivo -  dirigent v orkestru 
je moral vsako svojo nemško 
besedo ponoviti še v francošči
ni, pa še takrat ga polovica naj
brž ni razumela. In če so naši 
slovanski bratje vajo zamudili, 
je bilo prepričevanje o točnosti 
v kateremkoli jeziku popolno
ma odveč. Bolgarsko ali poljsko 
pa tako nihče od „ta višjih" ni 
znal.

Kljub temu pa je bilo delo v 
katerikoli skupini precej resno.
V slabih treh tednih, kolikor so 
trajale intenzivne vaje, res ni 
bilo lahko naštudirati koncerta 
z orkestrom, ali oratorija ali gle
dališke predstave. Vsekakor je 
bilo veliko tistih, ki so v Bay- 
reuth prišli na počitnice, pa na 
Wagneija, nedvomno. Posebno 
Francozi se svojega malce za

starijo z vsemi mladimi glasbe
niki, ki so se hoteli v Bayreuthu 
kaj naučiti.

Samo flavtistov nas je bilo na 
primer petnajst, od tega skoraj 
polovica profesionalcev. V obeh 
orkestrih pa je bilo prostora za 
štiri. Kdor si ni znal pravočasno 
zagotoviti sodelovanja vsaj v ko
mornih ansamblih — saj avdicije 
so bile več ali manj le formal
nost z naprej predvideno za
sedbo -  je lahko ali pospravil 
kovčke ali pa si privoščil počit
nice.

Bayreuth'sam po sebi pa go
tovo ni kraj, ki bi si ga človek 
izbral za prijeten oddih. Ko je 
bilo Wagneijevega festivala ko
nec in ko smo odšli, ko so iz 
izložb izginile skladateljeve sli
ke in slike pevcev s festivala, je 
to gotovo postalo eno najbolj 
dolgočasnih podeželskih nem
ških mest. Puritanski Bavarci, ki 
jim je edino veselje kozarec piva 
konec tedna, so nas in obisko
valce festivala gotovo pogrešali
-  že zaradi denarja, ki smojim 
ga, pustih. Saj je. marsikdo od 
nas rekel, da je Bayreutha 
enkrat dovolj in preveč — pred
vsem tisti, ki so na srečanje pri
šli ponovno ali pa niso imeli ve
liko dela.

Vprašanje je, kako se bo ob
nesla zamisel o celoletnem 
u m etn  iškem mladinskem
centru, ki jo skuša uresničiti di
rektor srečanja Herbert Barth. 
Na vsak način pa so za prihod
nje leto obljubljene boljše sobe, 
boljša hrana, boljše delo . . .  Saj 
se bomo lahko sami prepričali, 
če nas bo pot še kdaj privedla v 
Bayreuth.

METKA ZUPANČIČ

poznelega vvagnerijanstva nika
kor ne morejo otresti. Srečanje 
mladih glasbenikov pa je kot 
nalašč za tiste, ki bi v Bay- 
reuthu radi poceni živeli, hkrati 
pa brez težav prišli do vstopnic 
z a . festival. Organizatorji to 
dobro vedo, vendar o teh ne
aktivnih udeležencih zelo ne
radi govorijo. Nihče pa noče 
odkrito govoriti o „vrinjencih“ , 
tistih, ki skrivaj spijo v kakšnem 
kotu v spalni vreči in ne plačuje 
stroškov oskrbe. Teh vsekakor 
ni tako zelo malo, in v glavnem 
so Francozi.

Mladinsko srečanje pravza
prav nima mnogo skupnm točk 
z Wagnerjevim festivalom, razen 
Wagnerjevega seminaija, ki ni 
obvezen in skoraj odveč. Profe
sorji niso imeli enotnega pri
stopa k obravnavi Nibelunškega 
prstana, ki je bil letos v 
ospredju. Preskoki iz popolno
ma psihologističnega razlaganja 
v kvazi filozofsko razmišljanje 
so bili malo prehudi, predvsem 
pa so bili štirje večeri za vsako 
poglobljeno obdelavo absolutno 
premalo. Razen standardnega 
predklasičnega vokalno-instru- 
mentalnega dela -  letos je bil 
na vrsti Haendlov oratorij Jefte
-  je celotno srečanje usmerjeno 
k novi ali vsaj klasični sodobni 
glasbi. Orkester je namreč pri
pravil Debussyjevo Morje, We- 
bemovih Pet skladb za orkester, 
Zimmermannov Impromptu in 
Mahleijeve pesmi za tenor in 
orkester (Lieder eines Fahren- 
den Gesellen).

Posebno doživetje, vsaj zame, 
je bil koncert sodobne glasbe za 
tolkala. Dirigent Robert Hinze, 
profesor za tolkala na ham
burški visoki šoli za glasbo, j e z 
neverjetnim občutkom pripravil

Boulezovo Kladivo brez 
mojstra, pa Ruzicko, Kotonske- 
ga, Cohna in Oertzena. Prisrčni 
in predvsem originalni so bili 
člani akcijske gledališke sku
pine, ki so se lotili „Kandida po 
Voltairu" in predstavo obliko
vali v francoščini, angleščini in 
nemščini, tako da je vsak od 
igralcev govoril v jeziku, ki ga je 
najbolje poznal.

Potem smo bili tu še mi, „ko- 
morni“ glasbeniki. Zaradi zelo 
različne ravni tudi naš koncert 
ni mogel izzveneti tako ubrano 
kot drugi, poleg tega smo pa 
bili več ali manj prepuščeni 
lastnemu čutu za odgovornost 
in volji do dela. Moram reči, da 
so si naši profesorji (za razliko 
od ostalih prisotnih) privoščili 
predvsem prijetne počitnice v 
Bayreuthu. Pa tudi to je treba 
povedati, da organizatorjem sre
čanja ni bilo čisto jasno, kaj naj
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glava
prto za svoj čas in planet, ne na-

Moja notranja elektronska orga
nizacija sprejema in dojema 
adekvatne zvočne in glasbene 
strukture. V tem je usklajenost 
oddanega, na določen način 
organiziranega zvočnega mate
riala in sprejemanje. Če to meha
nično ponazorimo, je afiniteta 
in ,.razumevanje glasbe' 
ranje nekega or 
zvočnega materiala in 
nih uhojenih možganskih

negationem lahko 
opredelimo rock na prvi pogled 
kot iskateljski in občutljiv, odzi
ven na vse pretrese človeka na
šega časa. Egocentričnost in se
bičnost sta mu v krvi; ko zveni 
in poje, poje o-sebi. Se elektron
sko proizvedene zvoke proglaša 
za človeške.

Rock, predvsem pa klasični 
rock-and-roll, je po svoji har
monski strani tristopenjska ša
blona, že dolgo znana blues for
ma. Tridelnost v linearni smeri, 
logika povezovanja melodičnih 
fraz in druge podobnosti v 90 
odstotkih single verzij' rock in 
pop skladb, še točneje opre
deljuje rock kot šablonizirano in 
konvencionalno glasbeno struk
turo.

Po tej ,,oblikovni“ strani bi bilo 
torej možno rocku nasloviti ena
ke očitke kot na primer narodno 
zabavni glasbi: zacementiranost 
in konservativnost formalne stra
ni, neskončno ponavljanje ene in 
iste teme, komercialnost, obrt
niški artizem in neumetniškost. 
Čutite, da so besede, očitki, kot 
pobrani iz slovarja kakšnega pes
niškega kritika? Vseeno, iz kate
rega obdobja.

Rojen pred 18 leti na zahodni 
polobli iz črnega ekstatičnega 
ritma in belega sentimenta, so
ustvari en iz obeh elementov, 
kreativni stik dveh kultur, je v 
Angliji 60. let doživel svoj „elek- 
trični salto mortale v elektron
sko dobo" in povzrčil nastanek 
glasbene industrije in trgovine, 
kakršne ta planet še ni doživel, 
spremenil razmerje med spolo
ma, pospremil seksualno revolu
cijo, obrnil modo na glavo, na
ščuval otroke proti staršem, 
učence proti učiteljem. Postal je 
glasnik zahteve po prevrednote
nju vrednot in po revoluciji vse
povsod -  in predvsem v sami 
človekovi glavi.

J

teh dejstev okrog nas ni niti ču
titi, naj, prosim, povpraša prve- 

, ki ga sreča na ulici.

In vendar: narodno zabavna glas
ba vseh vrst, pa naj bo tako ime
novana „nova narodna glasba1*, 
ameriški country ali pa slovenski 
pridelki, je vsa eno samo pogre
vanje tradicije na begu pred d o -' 
gajanjem in zahtevami TEGA, 
našega sveta, ki se je privrtel do 
XX. stoletja. V bistvu je ob
čutje, Id ga ta glasba ponuja, 
ANAHRONIZEM, ki mu mlade
niči in mladenke, z glavo, od-

tišina,
jo, če je kje kakšna 

mina, razstrelite jo!

* * * * *
Najprej se čisto določno in niče

mur izogibajoč se zavejmo, da je 
potrebno razodeti vsaj nekatere 
spodbude, ki nas vodijo tako k pisa
nju kakor tudi k branju tega zapisa. 
Ni moj namen razodevati trenutke, 
ki so bili tako bistvenega pomena v 
polpretekli dobi rock glasbe, še 
manj pa za kakšno linearno, histo
rično ali celo historicistično nizanje 
datumov teh trenutkov, pa naj se 
nam v tem trenutku zdijo še tako 
tehtni in bistveni za razumevanje 
rocka.

..Osnovna načela pristopa k ume
vanju esteticističnih načel rock and 
rolla" ali ,,Označenec in označeva
lec v glasbi in socialnem obnašanju 
rock skupin z ameriške zahodne 
obale v letih 1964-67“ sta sicer dva 
primera bombastično zvenečih na
slovov, ki se zadirata v samo srž pro
blema, ki o njegovi specifični frak
ciji sporoča tale droben tekst. Pa 
vseeno povejmo, če iz dosemkajš- 
njega pisanja še ni bilo dešifrirano, 
za kaj nam gre. Rock and roli ni več 
takega, kar bi dopuščalo spekula
cije o tem in onem in tretjem. 
Vsakršne spekulacije blokira pa v 
sami osnovi, ker problemov, ki bi 
lahko bili obravnavani po takih na
čelih in s takimi prijemi, ne postav
lja. Rock and roU je pompozen na 
čisto drug način, predvsem pa v dru
gem kontekstu. Ta kontekst more
mo ugotoviti in tudi nakazati, ne pa 
ga raziskovati in o njem razpravljati. 
Zakaj tako? Medij rock and rolla ni 
intelektualiziranje; prej je to borzno 
poročilo v rubriki, ki predstavlja 
nove plošče in plošče, ki bi zaslužile 
večjo pozornost, kakor so jo sicer.
V tem smislu boljše funkcionira celo 
celostranski oglas v Melodv Ma- 
kerju, nikakor pa ne kakšna uče
nost, ki naj bi obrodila še dodaten 
kamenček v mozaiku naše zmede o 
zavedanju sveta in sploh resničnosti, 
ki nas obdaja.

Rock je namreč tista vitalna sila, 
ki lahko učinkuje kot spodbuda 
prav v tej smeri, s tem pa seveda do
loča XX. stoletje.

Nikakor' ne smemo prezreti dej
stva, da je medij rocka z^jet v feno
menu gramofonske plpšče in kon
certa ali bolje, živega nastopa, če 
seveda vključujeta rock. To pa po
meni, da je linearna naravnanost, ki 
jo tako radi apliciramo na pridobiva
nje informacij o tem, kaj smo in kaj 
je to, kar nas obdaja, ne funkcio
nira. še  posebno velja to za pojmo
vanje časa. Datum koncerta funk
cionira samo kot informacija, ki ure
juje formiranje senzorne arene v 
prostoru -  času, torej kot napotek, 
kdaj bo določena skupina imela na
stop. Druga resničnost tega je bi
stveno različna: linearnost je uki
njena, čas pa se pojavi kot drugačna 
formacija, ki je nasledniki Einstei
nove specialne teorije relativnosti še 
niso uspeli definirati tako, da bi bila 
v našem miselnem sistemu razum
ljiva (če je kaj takega sploh možno). 
Potencirana senzorna naravnanost 
omogoča, da se zgodovinsko konci
pirana zaporedja razblinijo v dru
gačno formacijo: v času -  prostoru 
razpršeno formacijo.

Se boij radikalno je ta pojav dez

integracije linearnega umevanja časa 
viden pri fenomenu gramofonske 
plošče s posnetki rock glasbe. To je 
fiksirano zvočno sporočilo rock and 
roli narave, ki vedno znova vzpo
stavlja trenutek sedanjosti. Gramo
fonska plošča zato ne more biti hi
storično označena, saj z vsako repe- 
ticijo na novo zaživi in odda vedno 
iste informacije. Namreč: če damo 
leta 1973 na gramofon Sergeant 
Pepper‘s, kaj se zgodi? Je to leto 
1973 ali leto 1967? In če smo to 
naredili tudi leta 1967? Ali ni to 
tako, kot bi se spominjali nekega 
drugega sveta, nekega drugega časa, 
celo nekega drugega življenja? Ka
teri je trenutek ali pa kar čas, v ka
terem se zdi Sergeant Peper‘s tako 
bistven?

Pogostokrat pa naletimo tudi na 
plošče, ki so verodostojna predstava 
čisto določenega trenutka, označe
nega z datumom, ko seje zgodil. Tu 
je zmeda še večja. Kdaj se je zgodil 
Woodstock?

Rekonstrukcija je seveda možna. 
Mnoga pričevanja so na razpolago, 
mnogi zapisi in informacije, vendar 
je dinamičnost najboij prisotna na 
plošči in v filmu, v zvočnem in sli
kovnem zapisu. Tako plošča kot 
film pa se pri vsakem ponovnem 
predvajanju prav zaradi te dinamič
nosti neugnano izmikata rekon
strukciji, ki je samo to, ne pa tudi 
ponovna kreacija senzorne arene, 
ustvaijene iz energij, koncentriranih 
in preoblikovanih, v nekem prvot
nem trenutku.

Rock vse te pojave vključuje v 
svojo strukturo kot integralne dele. 
Očitno je, da gre za določen napor, 
usmeijen v tisto smer, ki jo defini
rajo (ali pa kažejo k njej) natančno 
določene zvrsti človekovih psihič
nih aktivnosti. Te lahko ujamemo z 
domišljijo, s transcendentiranjem 
kaleidoskopa realnosti, s procesom 
razširjanja zavesti, pa tudi z aplika
cijo nekaterih novejših in najnovej
ših znanosti: kibernetike, jedrske 
fizike, molekularne biologije, alter
nativne psihiatrije.

Gre torej za usAieritev, ki je na
čelno izražena. Imamo le smer, voz 
pa je vedno znova naprežen, raketa 
je vedno znova postavljena ob vzlet
ni rampi. Prav v tem je svežina rock 
and rolla.

TOMA 2  KRALJ

DAVID BOWIE
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mini
nevvport

jazz
festival

hala ti voli 5.-7. in 4. novembra 1973

mini nevvport jazz v ljubljani

Danes je folk glasba na nek način 
okrnjena. Na eni strani se resnično 
izvirna tradicionalna glasba meša s 
kičem, tako da je res težko ugoto
viti, kaj je originalno in kaj ni. Na 
drugi strani pa za nekatere ta glasba 
izgublja vrednost, mora se umikati 
in dajati prostor hrupni glasbi, 
ojačani tudi z več tisoč wati.

Med dovolj originalnimi folk 
pevci in uspešnimi nadaljevalci ve
like ameriške tradicije je tudi Tom 
Paxton, na katerega ustvarjanje je 
bistveno vplivalo njegovo življenje.

Enajstleten se je iz Chicaga pre
selil v mirnejši kraj v Oklahomi. 
Zgodaj je že kazal zanimanje za glas
bo, v začetku je igral trobento.

Študiral je dramatiko, kar po nje
govem sploh ni bilo zapravljanje 
časa. Pridobil si je veliko prijateljev, 
ki so se zanimali za folk glasbo.

Vojska je Paxtonu dala veliko 
snovi za njegove pesmi. Leta 1960 
se je naselil nekje na vzhodni obali 
Združenih držav in nadaljeval s pisa
njem pesmi. V njegovem delu ga je 
vzpodbujal znani folk pevec Milton 
Okun.

Ameriški pevec in zbiralec narod
nih pesmi Pete Seeger se je navdušil

z.bogatejšo izbiro instrumentov.
Vrnimo se k njegovi prvi plošči. 

Primer pesmi, v kateri izraža prikrit 
protest, je ,,Kaj si se danes naučil v 
šoli? “ (What did you learn in 
School Today) s posrečeno zadnjo 
kitico: „Kaj si se naučil danes v šoli, 
sinko moj? Naučil sem se, da mora 
biti vlada odločna, da ima vedno 
prav, nikoli obratno, da so naši vodi
telji najboljši ljudje, mi pa jih vedno 
znova in znova volimo, to sem se 
danes naučil." Podobna je tudi pe
sem „Dnevne novice" (Daily News), 
v kateri se norčuje iz dnevnih časo
pisov, ker, kot pravi, v njih ne piše 
nič pomembnega.

Enkratna je tudi pesem v spomin 
pokojnega folk pevca Cisca Housto
na, znanega predvsem s posnetkom 
z Woodyjem Gunthriejem, ki je 
umrl 27. aprila 1961.

Na njegovih ostalih ploščah, izdal 
jih je približno deset, so posnete 
socialne, domovinske, protivojne, 
lirične pesmi, pa tiste, ki jih je po
svetil svoji ženi Midge. Treba mu je 
prisluhniti zaradi izvirnosti, prepro
stosti, odlične izvedbe, predvsem pa 
zaradi izredno zanimivih besedil.

MARKO KUŠAR

Precej zagnancev je bilo med 
nami, ki so zadnji dve leti v novem
bru romali v Beograd, da bi slišali 
vrhunski in nepotvoijeni jazz. Še 
več je bilo najbrž tistih, ki si stro
škov poti in bivanja v prestolnici 
niso mogli privoščiti in so se zato 
samo oblizovali ob imenih glasbe
nikov kot so Miles Davis, Jimmy 
Smith, Cannonball Adderley ali 
Charles Mingus. Ne pretiravam, če 
zapišem, da so lani prav slovenski 
„romaiji“ s seboj prinesli neposre
den odziv, tisto senzibiliteto, ki je 
„normalna“ pri poslušanju živega 
izvajanja jazza. Na trenutke smo se 
počutili kot majhna skupina „verni- 
kov“ med precej hladno in neodziv
no publiko.

Tudi če si ne ustvarjamo mnenja 
o odmevnosti jazza v Beogradu po 
newportskih večerih, lahko pred
postavimo, da je še kdo drug začutil 
omenjene vibracije. Naj vas ob tem 
še spomnim na čisto drugačno 
vzdušje, ki je spremljalo nastope 
dosti manj znanih glav na ljubljan
skih tovrstnih festivalih. Verjetno je 
oboje pripomoglo, da se je letos zgo
dilo to, kar se je. Gora se je odlo
čila, da bo obiskala mohameda. To 
bi bila ena stran razmišljanja, ki pri
vede do Nevvport Jazz Festivala v 
Ljubljani (mini, prosim!). Ob prebi
ranju sporeda bo vsekakor manj 
oblizovanja, čeprav čisto nič ne de: 
Miles Davis in Ronald Kirk namreč 
nastopata samo v Beogradu. Druga 
stran razmisleka o isti temi pa je 
gotovo finančna logika organiza
torja z jugoslovanske strani, Doma 
omladine z Aleksandrom Živkovi- 
čem na čelu. Pričakovali bi, da večja 
izkoriščenost časa, ki ga glasbeniki 
preživijo v Jugoslaviji, to je, več

tom paxton

za Paxtonovo pesem Ramblin’ boy 
in jo tudi posnel, za njim pa še nekaj 
drugih folk pevcev. To je Paxtonu 
vlilo nov pogum. Leta 1963 je po
snel svoj prvi album, naslovljen 
enako kot prva uspešna pesem. Ta 
plošča je pravzaprav še najbolj v 
folk stilu, pod vplivom Paxtonovih 
vzornikov, predvsem pokojnega 
Woodyja Guthrieja. Na kasnejših 
ploščah si je že oblikoval lastni stil, 
še vedno z izredno pretanjenim ču
tom za opazovanje, izpolnil pa gaje

Kakorkoli že obračamo in si raz
lagamo, jazz glasbenike z letošnjega 
Nevvport festivala bomo slišali in 
videli tudi v Ljubljani. Bilten, ki ga 
je izdal Dom omladine v zvezi s tem 
dogodkom, pojasnjuje to takole:

koncertov v istem času, obeta tudi 
večji izkupiček od prodanih kart 
kot v preteklosti, ko je bil NJF ome
jen le na nekaj večerov v beograj
skem Domu sindikatov.

Ne vemo točno, kolikšne so fi
nančne obveznosti jugoslovanskih 
soorganizatorjev, vemo pa, da pri
haja Nevvport jazz paket po kanalu 
kulturnega sodelovanja med ZDA in

SFRJ in da, kot je v teh in podob
nih primerih, nosi večino stroškov 
ameriška stran. Če je naša stran 
(Dom omladine) zavezana, da po
krije stroške bivanja jazz glasbeni
kov v Jugoslaviji in tiste, v zvezi z 
najemom dvoran za koncerte, to 
spet ni toliko, da se ta denar ne bi 
mogel zbrati z-dohodkom od vstop
nic. Drugače bi seveda bilo, če Dom 
omladine širi gostovanje Newporta v 
Jugoslaviji ,jia  svojo roko" in mora 
v tem primeru zbrati sredstva tudi 
za dodatne honoraije glasbenikom.

„Ovo če biti prvo gostovanje 
Newport Jazz Festivala u Ljubljani 
uz dobre izglede da ono postane tra
dicija. Gostovanje ima čisto komer- 
cijalni karakter, što praktično znači 
da se inače visoki troškovi celog 
ovog aranžmana moraju pokriti pri
hodom od prodatih ulaznica, koje 
su za ovu priliku nešto više od uobi- 
čajenih. Iduče godine, ako bi se u 
Ljubljani našle mecene dolaska naj- 
poznatijih džez muzičara sveta, cene 
ulaznica bi mogle da budu znatno 
popularnije. -  Inače, Dom omla
dine ne dobija nikakvu dotaciju za 
proširenje programa Njuport-Beo- 
grad džez festivala na druge jugoslo- 
venske muzičke centre, a to važi i za 
Ljubljanu." No, meni še vedno ni 
jasno kdo (in koliko) tukaj pije in 
kdo (in koliko) plača ter kdo bo ob 
eventuelni izgubi ali dobičku nasta
vil svoj žep . . .

DUŠAN ER

DUKE ELLINGTON

B. B. KING
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Majhna skupina smo. Tri leta 
potujemo po Sloveniji in z ba
letnimi koncerti poskušamo 
približati ples širši publiki. Na
stopali smo v naši matični hiši 
ali pa po gledališčih doma in v 
tujini, nismo pa imeli stika z 
ljudmi, ki ne pridejo v Ljublja
no in vidijo balet, če ga, samo 
na televiziji.

Koncerte smo sestavili tako, 
da smo predstavili odlomke iz 
najbolj popularnih del. V teh 
treh letih delovanja smo imeli 
dva programa. Eden je bil na
menjen za večerni — odrasli — 
koncert, drugi — komentirani — 
je bil za šolsko mladino.

GLASBENA MLADINA pa 
meni, da bi bilo dobro, če bi 
razmislil o programu samo za 
mladino. Pokazali bi vam pravi 
klasični balet in nova iskanja, ki 
pa vendarle temelje na klasič
nem baletnem koraku. To ni 
samo en korak, to je vsa osnova 
klasične baletne šole, ki pa se v

Objavljamo nekaj odlomkov 
o stilih v glasbi, ki smo jih prire
dili za bralce „Glasbene mla
dine" iz knjige Guenteija 
Haussvvalda „Musikalische Stil- 
kunde“ . Knjiga je izšla letos in 
skuša predstaviti probleme stila 
v glasbi ljubiteljem glasbe in 
strokovnjakom. Avtor se v knji
gi najprej ukvarja z bistvom sti
la ter ugotavlja, da so pojem 
stila doslej več ali manj obrav
navali izključno z vidika huma
nih znanosti, medtem ko se je v 
glasbi že zdavnaj razvil način 
mišljenja, ki gradi na naravo
slovni podlagi. Spoznanje 'glas
benega pojma stila in njegovo 
logično realizacijo v okviru aku
stike izoblikuje potek predstav
ljanja. Pregledu zgodovine stila 
sledi prikaz sprememb stilnih 
nazorovo od starega prek sred
njega do novega veka ter doseže 
vrh v pregledu stilnih naporov 
posameznih stoletij. Avtor nato 
obravnava razne vrste stilov — 
ki smo jih izbrali tudi za naše 
bralce — nato pa govori o kri
tiki stila, razgrinja pred bralcem 
osnovna vprašanja glasbene kri
tike in kritike virov. Nato na 
konkretnih primerih analizira 
nekaj mojstrskih del od Monte
verdija do Kagla, del torej, kjer 
se kaže vsestranski stilni spekter 
glasbe.

1. domneve

Vsaka glasbena umetnina ima 
svoj lasten stil. Tega je mogoče 
dojeti, če razumemo razisko
vani objekt istočasno kot seči- 
šče ali izvor koordinatnega si
stema, katerega abscise in ordi
nate predstavljajo različna stil
na merila. Ta pa so v glavnem: 
kategorije časa in prostora, 
osebnosti in dela, toda tudi 
materiala in njegove abstrakcije. 
Iz tega je mogoče izpeljati naj
širše možne stilne kombinacije.
V določenem smislu sodi sem 
tudi interpretacija stila kot 
izraz zvočne realizacije glasbe
nega dela. Če nam uspe s teh 
izhodišč priti do veljavne sodbe 
o d e lu je  njegovo stališče tako. 
do gotove mere določeno. Vse
kakor omogočajo osnovne kate
gorije komaj pregledno obilico 
variant stilnih kriterijev, ki na 
drugi strani spet otežkočajo do
ločitev. Samo tam, kjer se ne
prisiljeno stikata posebno in 
tipično, lahko ugotavljamo ve
ljavne značilnosti v smislu da
nih kategorij. Ob tem nastopajo 
stilna znamenja redko čista, 
ampak v mešanih oblikah. Take 
kombinacije so za nekatera stil
na obdobja prav tipična. Dalje 
vidimo, da sta kraj in stopnja 
osnega sečišča različna. Stili

stično izginjajoči pojmi se kri
žajo s stilistično se razvijajo
čimi oblikami. S tem pa priha
jamo istočasno do oznake stil
nega razvoja. Govorimo o zgod
nji, srednji in visoki dobi stila. 
Tako imenovani zgodnji stadij 
nekega stilnega pojma ima v 
sebi večkrat kali obeh katego
rij: izginjajoče in prihajajoče. 
Pri umetniškem vrhuncu se lah
ko integrirata latentni propad 
in impulz, ki nosi v sebi primesi 
prihodnosti s popolnoma dru
gače oblikovanimi strukturami. 
Možne so številne inačice.

2. osnovne 
kategorije

Kategorija časa predstavlja za 
oblikovanje stilnega pojma 
enega izmed glavnih dejavnikov 
in tako soodloča o značaju 
umetniškega dela. Pri tem je 
stilni pojem časa daljnosežno 
identičen z zgodovino pojma 
stila; glasbenozgodovinsko pisa
nje predstavlja namreč v bistvu 
pisanje o spreminjanju stilnih 
obdobij. V glasbi razlikujemo 
na splošno pojme, ki so privzeti 
izven glasbe. Pravilnost te me
tode postaja v zadnjem času 
dvomljiva. Pri vseh ,,za“ in 
„proti“ pa se vendar ponujajo 
nekatera izhodišča. Omejitev

iskanju novega izraza opira na 
novosti v sodobni glasbi, na jazz 
in na elektronsko glasbo. S temi 
koncerti bomo prišli k vam, v 
vaše šole in to v okviru vašega 
glasbenega pouka.

Najprej vam bomo pokazali, 
kaj je klasični balet. Videli 
boste variacije in pas de deux, 
ples na prstih. Vse to boste vi

deli v odlomkih iz baleta LES 
SYLPHIDES na Chopinovo 
glasbo. Ples je mehak in lahko
ten, saj je taka tudi glasba.

V drugem delu boste videli, 
kako se klasična plesna umet
nost prilagaja novim izrazom v 
glasbeni umetnosti. Tak poskus 
boste videli v koreografski kom
poziciji na elektronsko glasbo

MAVRICA slovenskega sklada
telja Milana Stibilja.

Jazz vam je gotovo od vseh 
treh izbranih smeri najbližja 
glasba. Ritmičnost je že od 
nekdaj vabila k plesu./ Izrazne 
možnosti koreografa pri tej 
glasbi so velike, prav tako pa 
lahko tudi plesalec najde v njej 
svoj izraz. JANEZ MEJAČ
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Nad Šmaijem pri Jelšah, nedaleč 
od Rogaške Slatine, tako rekoč v 
središču Kozjanskega, je na visokem 
hribčku, nekako 20 minut nad kra
jem, cerkvica pri sv. Roku, pre
krasen baročni spomenik. Sama 
cerkev je najlepši primer štajerske 
baročne štukature in slikarstva. Do 
vrha vodi strma steza, ki je bila ne
kdaj romarska pot, saj je bila cerkev 
postavljena v 17. stoletju, v času, ko 
je tudi tu razsajala kuga.

Prav v zadnjih dneh je romanje k 
sv. Roku ponovno zaživelo. Vendar 
tokrat v povsem drug namen. Iz
najdljivi organizatorji so namreč tu 
organizirali Šmarska kulturna sreča
nja in tako spremenili cerkev v kon
certno dvorano z izredno akustiko, 
v kulturno svetišče, kjer pa ni bilo 
nikogar strah navdušeno zaploskati 
glasbenih izvajalcem.

Preteklo nedeljo je bil tu že drugi 
koncert letošnje sezone. Najprej se 
je 30. septembra Šmarčanom pred
stavil mešani pevski zbor „France 
Prešeren" iz Celja pod vodstvom di
rigenta Edvarda Goršiča. Program so 
sestavljale skladbe Gallusa, Mozarta, 
Orffa, Bruckneija, Schuberta, obeh 
Ipavcev, Mokranjca, Kogoja, Ma
rolta, Vremšaka, Tomca, Mihelčiča, 
Flajšmana, Pahoija in Žirovnika. Že

prvi koncert je privabil preko 160 
navdušenih obiskovalcev.

14. oktobra pa je koncert Ko
roškega akdemskega okteta z vrsto 
koroških narodnih pesmi, naštudira
nih pod vodstvom umetniškega 
vodje Cirila Krpača, poslušalo blizu 
250 ljudi. To je gotovo potrditev, da 
so taki koncerti izven velikih središč 
zelo potrebni in da se število obisko
valcev stopnjuje z vsako novo pri
reditvijo. Navdušeno ploskanje je 
donelo po cerkvi in se ni hotelo po
leči, dokler niso pevci zapeli še do
datnih neprogramiranih pesmi.

Glasbeni del programa je v odmo
ru dopolnjevalo še strokovno umet
nostno zgodovinsko vodstvo, ki je 
bilo prvič v rokah dr. Sergeja Vri
šerja, drugič pa Anke Aškerc.

Obisk je presegel vsa pričakovanja 
in dokazal, da so naši ljudje voljni 
romati na kvaliteten glasbeni do
godek.

kr

tržaški
abonma

Pred leti, ko je bilo celotno naše 
gibanje še na začetku, smo se tru
dili, da bi Glasbeno mladino posta
vili tudi v zamejstvu, v Trstu in Go
rici. Na žalost, kakor se pritožujejo 
tudi naši rojaki, pa je vsak Slovenec

na oni strani meje tako zelo angaži
ran v vseh možnih organizacijah, da 
je kontinuiteto še ene organizacije 
težko vzdrževati. Tako je Glasbena 
matica, ki je v Trstu delovala že 
mnogo prej kot Glasbena mladina, 
ponovno prevzela odgovornost za 
seznanjanje mladih Tržačanov z 
glasbo. Pripravila je tudi letos kon
certni abonma z izrednim popustom 
za mladino. Seveda je orkester Glas
bene matice v programu reden in 
obvezen gost, letos kar z dvema 
koncertoma. Potem je tu še nekaj 
zelo zanimivih koncertov -  nastopil 
bo Dunajski komorni orkester, orke
ster in solisti ljubljanske opere, Slo
venski oktet, pa pevski zbor ,,lvo 
Lola Ribar" iz Beograda. Tor£j 
imajo Tržačani letos kar lep pro
gram.

mč

stiki 
s srbsko 
glasbeno 
mladino

V okviru letošnjih zamenjav po 
programu Glasbene mladine Jugosla
vije v Sloveniji od 25. do 31. okto
bra gostuje priznani ansambel iz 
Beograda -  Srbski godalni kvartet. 
Koncerte za mladino je GMS organi
zirala v Novem mestu, Mariboru, 
Kranju in Kopru. Kvartet v svojem 
programu predstavlja štiri klasike 
svetovne glasbene literature -  
Boccherinnija, Haydna in Beethov
na, poleg tega pa še Rahmaninova. 
Od jugoslovanskih avtoijev pa sta na 
programu Mihovil Logar s Suito za 
godalni kvartet in pa nadarjeni 
mladi beograjski skladatelj Zoran 
Erič.

Slovenijo bo v zamenjalnem go
stovanju v Srbiji od 19. do 23. no
vembra zastopal trio Mitja Gregorač
-  Tomaž Lorenz -  Primož Soban, 
torej tenor, violina in kitara. Naši 
glasbeniki se bodo predstavili mla
dim v Cupriji, Nišu, Aleksincu, Beo
gradu in Arandželovcu.

letnic moramo razumljivo ob
držati. Razlikujemo:

-  zgodnjo dobo (pred
krščanski čas -  ok. 600 n. št.)

-  romaniko (600 — ok. 
1250)

-  gotiko (1200 -  ok. 1500)

-  renesanso (1450 -  ok. 
1600)

-  barok (1600 -  ok. 1750)

-  rokoko (1720 -  ok. 
1790)

ok.klasiko (1770
1850)

-  romantiko (1800 -  ok. 
1950)

-  impresionizem (1870 -  
ok. 1920)

-  ekspresionizem (1900 -  
ok. 1940)

-  dvanajsttonska glasba (od 
1920)

-  elektronika (od 1950)

Stilni pojmi se v teku časa 
prepletajo; zaradi prehajanja v 
druga stilna območja nastajajo 
večplastni pasovi, ki ustvarjajo 
mnogoštevilne strukture in 
možnosti. Vidne so zareze

okrog let 1200, 1500, 1600, 
1750,1900 in 1950.

V zgodnji dobi (predkrščan
ski čas — ok. 600 n. št.) so se' 
razvijale visoke azijske kulture.
V evropskem krogu zavzema 
središčno mesto poleg nordij
skega starega veka predgerman- 
skega ali germanskega časa sre
dozemska antika. Posebno 
grška glasba je visoko razvila 
tonski sistem nespremljane mo- 
nodije. Gre za izredno razvejan 
filozofsko-literarno-etično fun- 
diran način mišljenja, ki je gle
de na vire vsaj deloma dosegljiv.

Romanika (600 -  ok. 1250) 
sega prav v centralni srednji 
vek. Zgodnja romanika obsega 
umetnostne napore karolin
škega časa, v visoki stopnji se 
stilna smer umiri in nastopajo 
že nove ideje, oznanjajoče go
tiko. Že v arhitekturi dokumen
tira romanika s svojimi kvadra
stimi in obokanimi oblikami 
gradbenih elementov zaklju
čeno monumentalno sliko, ki 
ima globoke korenine v religioz
nosti. Ta močno v notranjost 
obrnjeni čas je v glasbi našel 
odmev v Gregorijanskem kora- 
lu, ki muzikalno predstavlja 
ustrezno romansko mišljenje. 
Glasba samostanov je bila tista,

ki je pobudila s svojim veličast
nim enoglasjem v sekvencah in 
tropih*!: antifonah in responzori- 
jih, psalmodijah in himnih ka
kor tudi s svojo težnjo k zgod
njemu večglasju intenzivno m o
numentalnost in notranjo za- 
ključenost. Poleg religiozne 
misli je stopila še posvetna pra
ksa, literarno-glasbeno doku
mentirana s truveiji, trubadurji 
in minnesaengeiji. Podobna ho 
tenja zasledujemo v arhitekturi 
v zgradbah, namenjenih posvet
ni rabi ter v plastiki, ki pričenja 
oblikovati tudi druge, ne samo 
religiozne predstave. Tako v 
glasbi kot v arhitekturi je ohra
njena polarnost mišljenja ob za
držani duhovni enotnosti. Ven
dar pa prevladuje sakralni stil, 
ki s svojimi celostnimi značil
nostmi prodira globoko v meta
fizične probleme.

Časovno stilni pojem gotike 
(1200 -  ok. 1500) kot se mani
festira v stavbarstvu, nima prav 
nič opravka z zunanjo spre
membo okroglastega v šilasto, 
marveč bolj uteleša mišljenje, ki 
zasleduje polnoživljenjsko čle
njenost. Pojem gotike je imel 
nekdaj negativen prizvok, zdaj 
pa pomeni tisti duhovno priza
devanje, ki se uteleša v struktur
nih linijah tkiva. Očiten pouda

rek členjenju odgovarja prema
govanju golega materiala z 
močjo človekovega duha. Kore
nine ima to mišljenje še vedno v 
religiozni naravi. Zgodnje, vi
soke in pozne oblike so ustva
rile nešteto inačic. Tudi gotska 
glasba je nazadnje živ primer za 
osamosvojitev novih ustvaijal- 
nih sil, vezanih in zbranih ne
koč v ars antiqua, v izzvenenju 
monodičnih izraznih fo rm ,, 
toda tudi v kontrapunktični 
glasbi, ki kaže vidno hotenje po 
novem duhovnem redu na eni 
strani in rastoče členjenje na 
drugi strani. Pomislimo na obli
ke kot so organum, discaittus, 
conductus ali motet, ki merijo 
očitno na tehniko cantusa fir- 
musa, kjer so v ravnovesju stro
gost in svoboda, vezanost in ne
vezanost. Ars nova je prinesla 
ballato in rondellus, chanson, 
motet in mašo pa tudi zgodnjo 
obliko madrigala. Vse te oblike 
kažejo gotsko pletivo linij s 
samostojnim formatom. Prav 
nič slučajno se ne pojavi v tem 
času menzuralna notacija in 
ustvari urejenost metričnih vezi 
ter ritmičnih vrednosti. Nazad
nje gre tudi že za samozavest 
duhovnih moči in njihovega 
razvoja, ki je gotiki primeren.

(Dalje)
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o vvagnerju, vvagnerjanstvu...
Po eni strani eden največjih glasbenih 

genijev vseh časov, po drugi strani, in morda 
prav zaradi tega, eden najbolj neznosnih glas
benikov. Zakaj? Njegovo samoljubje in ego
centričnost sta prehajala že kar v egomanijo.

Wagner je bil človek, prepričan, da se svet 
vrti okoli njega. Nobena žrtev, ki jo  je zahte
val zase oa prijateljev, se mu ni zdela pre
zahtevna. Prav nič hudo se mu ni ni zdelo, 
izposojati si vse življenje denar in ga skoraj 
nikoli ne vrniti. Ta denar je sicer z mirno 
vestjo porabil za svilene rokavice, dragoceno 
^rU o , razkošno pohištvo. Izterjevalci so 
dosegli prepoved njegove vrnitve v Nemčijo, 
ko je pred njimi bežal v Francijo. Tudi v 
Avstriji so ga skoraj vtaknili v ječo za dolž
nike. S čudovitim občutkov brezbrižnosti se 
je za več mesecev večkrat povabil prijateljem 
v goste.

Njegova nestabilnost v čustvenih zadevah 
je bila prav taka kot v denarnih zadevah. 
Znano je, da so bile ženske njegova slabost, 
posebno še žene njegovih najbolj vdanih pri
jateljev. Zakon z gledališko igralko, do kate
rega ga je privedla le njegova nepremišlje
nost, je bil zgrešen. Za Minno je bil denar 
zelo pomemben, hotela pa je imeti tudi ure
jeno življenje. VVagner ji ga prav gotovo ni 
mogel nuditi. Da bi se preživljal, je prevze
mal dirigentska mesta v nemških operah. 
Nikjer ni dolgo zdržal. Njegov svobodnjaški 
odnos do nadrejenih, predvsem pa prepri
čanje o nujnosti sprememb v takratni organi
zaciji koncertnega življenja, v študiju oper, v 
vlogi orkestra, načinu petja, vse to mu je 
povzročalo nemalo skrbi.

Edina resničnost v njegovem življenju je 
bila glasba. In te niso hoteli prav pogosto 
izvajati. Tudi tu naj bi mu pomagali prija
telji. Tako je Lizst, morda njegov največji 
prijatelj, v Weimarju izvajal njegove opere. 
Buelow, mož Lizstove hčere Cosime (in 
kasnejše Wagnerjeve žene) jih je izvajal v 
Muenchnu. Mnogokrat pa je VVagner sam 
dirigiral svoje opere. Velikega dobička od 
tega nikoli ni imel, saj je moral vedno najprej 
odplačati najnujnejše dolgove. Da bi se pre
življal samo s pisanjem, je bilo povsem ne
mogoče. Založniki so nad njim obupali, saj 
je vsako opero izdeloval po nekaj let.

Kako je mogoče, da je eden največjih 
opernih skladateljev doživljal takšne ne
uspehe? Lahko bi odgovorili s krilatico, da 
še nobena doba v svoji sredini ni priznala 
genija. Pa vendar je samo ta odgovor preveč 
preprost. Wagner, že iz mladosti znan kot 
revolucionar, podpornik revolucije 1830 v 
Franciji, upornik proti ustaljenim normam, 
je predvsem v svoji umetnosti prinašal toliko 
novega, da tega konservativni glasbeni krogi 
nikakor niso mogli sprejeti. Ne samo to: 
hotel je večji orkester, po svojih zahtevah 
izurjene pevce, ob tem seveda večje operno 
gledališče -  kar pa že samo finančno veliko
krat ni bilo izvedljivo. Poleg tega pa je vsa 
evropska kulturna javnost v petdesetih letih 
prejšnjega stoletja častila vzorec italijanske 
opere. Skladatelji, ki so v začetku VVagneije-

vega skladateljskega vzpona morda bili celo 
njegovi vzorniki, si primata v glasbenih kro
gih nikakor niso dali vzeti. Vajen tega, da so 
vsi brez pridržkov sprejemali njegovo voljo, 
predvsem pa prepričan v pravilnost svoje 
usmerjenosti in kvaliteto lastnega dela, se 
VVagner s takim odnosom ni hotel in ni 
mogel sprijazniti.

Ne smemo pozabiti, da je VVagner že od 
otroštva sanjal o dramski umetnosti. Pri 
trinajstih je celo napisal tragedijo, polno krvi 
in duhov. Tako si je namreč zamišljal raz
gibanost, dramatično vzdušje. Oba elementa 
pa je želel kasneje ohranjati tudi v svojih 
operah.

Pravzaprav je bil Wagner vse svoje življenje 
navezan na dramo in mu glasba sama po sebi 
vsaj na začetku ni toliko pomenila, da bi ji 
dajal prednost pred besedo. Prepričan je bu. 
da le obe zvrsti skupaj lahko privedeta do 
dokončne izpolnitve v umetnosti in do 
skrajne točke v ustvarjalnih zmožnostih. 
Vendar se mu je zgodilo prav nasprotno od 
tega, kar je zagovarjal v svojih spisih o drami 
in glasbi. Njegove teorije so se pravzaprav 
obrnile proti njemu samemu, saj z dramske 
plati opere, ki jih je napisal, sploh niso pri
vlačne. Literarno so libreti, ki jih je sam za
snoval, izredno nerazgibani.

Wagner je bil glasbeno prav gotovo ravno 
tako nadarjen kot pa literarno. Toda končno 
je le glasba v njegovih operah najbolj po
membna. Tudi dogajanje v operah, dramat- 
ski zapleti izgubijo svojo pravo vrednost 
Strasti, naj bodo še tako velike, se sprevržejo 
v simbole, in junaki na odru so njihovi no 
silci, nikakor pa ne nosilci vsakdanjega dra
matičnega dogajanja. O simboliki govori naj
prej že obravnavana tema -  VVagner snov $ 
svoje opere išče v starih sagah, v germansk 
mitologiji, v pravljičnih pripovedih.

Vloga orkestra v njegovih zrelih delih j{ 
prav tako značilna. Z vodilnimi motivi prav 
zaprav simfonično zasnovana glasba napove 
duje dejanje na odru, ki je v bistvu zelo mo 
numentalno preprosto. Lahko bi govorili ( 
simboliki boja med dobrim in zlim, boj 
med strastmi, med vrednotami. Saj nihče o< 
najpomembnejših wagnerjevih junakov J) 
popolnoma realno bitje — Lohengrin, Parsi 
fal, ali pa možje in žene iz celotnega Nib£ 
lunškega prstana. Še celo Mojstri pevci, k 
imajo morda najbolj otipljivo literarno — &  
ljenjsko osnovo, podajajo v bistvu idejo ( 
prevladi lepote — glasbe, čiste ljubezni na1 
vulgarnostjo in vsakdanjostjo.

Kot te opere v svoji zasnovi preraščaj1 
mejo stvarnega, tako je bila nujna tudi dr» 
gačna predstavitev opusa, kar je VVagner zal1 
teval vse življenje. Njegove zahteve po drii 
gače usmerjenih pevcih, po drugačni sesta'1 
orkestra in obliki gledališča so bile tor« 
upravičene. Kljub vsemu seje moral zavedal 
pomena, ki so ga njegove opere — čepra 
nekako proti njegovi volji -  nosile s seboj 
Danes obstaja posebna šola vvagnerjanskeg1 
petja, šola, kateri je smernice določal V/it 
ner sam.

LETOŠNJA PREDSTAVA ..RENSKEGA 
ZLATA"

LETOŠNJI ..SIEGFRIED" (BRUNHILDA 
IN HAGEN)

VVAGNERJEVO GLEDALIŠČE V BAY-
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1813
Wilhelm Richard \Vagner rojen 22. maja v 
Leipzigu

1829
Wagneiju dovolijo študirati violino in teo
rijo

1830
Julijska revolucija v Franciji -  Wagner je 
njen navdušen pristaš. Sodeluje v leipziški 
revoluciji

1831
Wagner se vpiše na leipziško univerzo, kjer 
študira harmonijo in kontrapunkt

1838
Wagner piše opero Rienzi v Rigi, kjer je 
dirigent v gledališču

1839
Odide v London, nato v Pariz. V Nemčijo 
se zaradi dolgov ne sme vrniti. Piše Lete
čega Holandca

1845
Dokonča Tannhaeuseija

1847
Dokonča Lohengrina

1848
Se pridruži ljudstvu v marčnem revolucio
narnem gibanju

1851
Dokonča knjigo Opera in drama, piše opero 
Mladi Siegfried, ki jp bo kasneje spremenil 
in vključil v tetralogijo Nibelunški prstan

1852
Odloči se za dokončno obliko tetralogije, 
zastavi Siegfrida in Somrak bogov.

1854
Dokonča opero Rensko zlato

1855
Dirigira osem koncertov v Londonu, sreča 
Berlioza, ki ima nanj močan vpliv

i

1856
Dokonča Walkuere

1857
Zasnuje Parsifala in Tristana in Izoldo

1860 •
Uspešno dirigira odlomke iz svojih del v 
Parizu

1861
Tannhaeuser izvajan v Parizu na kraljevo 
željo. V aprilu Wagner prvič sliši Lohen
grina -  na Dunaju.

1862
Wagner se spet lahko vrne na Saksonsko

1863
Dirigira na Dunaju, v Pragi, Petrogradu, v 
Moskvi, Budimpešti

1864
Bavarski kralj Ludvik II. mu ponudi izdat
no podporo. Posebej za Nibelunški prstan 
naj bi bilo v Muenchnu zgrajeno novo oper
no gledališče.

1865
Muenchenska izvedba Tristana in Izolde

1868
Mojstri pevci iz Nuernberga dokončani. 
Wagner sreča Nietzscheja.

1871
Dokončan Siegfried. Wagner odkrije Bay- 
reuth, kjer želi postaviti svoje gledališče.

1872
Nibelunški prstan pripravljen

1875
Bayreuthsko gledališče pripravljeno

1876
Prva predstavitev Nibelunškega prstana v 
Bayreuthu

1882
Wagner v Italiji dokonča Parsifala

1883
13. februar -  Wagner umre za srčno kapjo

Kako je Wagneiju vendarle uspelo pri
dobiti javnost za svoje interese? Veliko jih 
je odvrnil od sebe, marsikoga pa prepričal z 
izredno samozavestjo. Lahko govorimo o 
pogumu skladatelja, ki si upa zahtevati last
no gledališče za predstavitev izključno last
nih del, ustanovitev stalnega festivala. Imel 
je srečo, da mu je mladi nevrotični bavarski 
kralj Ludvik II. iz velikega navdušenja nad 
njegovo glasbo naklonil izredne vsote de
narja, v zameno pa je hotel predstavitev Wag- 
nerjevih oper v Muenchnu. Torej se mu je 
zdela Wagneijeva zahteva po lastnem gleda
lišču le preveč smela. Graditi si lasten 
mavzolej na stroške davkoplačevalcev ali pač 
dobrotnikov, kakor jih že imenujemo, bi bila 
danes za še tako velikega skladatelja iluzija. 
Pa vendar je Wagnerju uspelo s pomočjo pri
jateljev zbrati potrebni denar. Določil je 
mesto, kjer je želel v miru in po svojih na
črtih delati — in zgradil Festspielhaus. Prav v 
Bayreuthu je želel pripraviti Nibelunški 
prstan in nikakor ni privolil v posamezne iz
vedbe tetralogije.

Wagner si je zamišljal svoj festival kot 
kraj, kamor naj bi vsako poletje prihajali 
glasbenega očiščenja -  katarze željni romaiji 
(saj je bilo grško gledališče vse življenje nje
gov vzor). Od svoje publike je pričakoval 
veliko več, kot pa da bi samo estetsko uži
vala ob poslušanju njegove glasbe. Vendar je 
bilo drugačnih obiskovalcev že v času, ko je 
festival še sam vodil, zelo malo. Danes pa jih 
je najbrž še manj. Bayreuth je postalo pravo 
mondeno središče za razkazovanje toalet — 
za vse tiste, ki si lahko privoščijo astronom
sko visoke cene vstopnic. Najcenejše -  po 
17 mark — so v glavnem namenjene le udele
žencem Mednarodnega mladinskega glasbe
nega srečanja. Trgovina z Wagneijevimi 
libreti cvete, saj velja za popolnoma ne
izobraženega tisti, ki tekstov ne pozna do 
potankosti. Smoking in večerna obleka z 
obilo nakita so nujen, če ne že kar obvezen 
pojav pred festivalsko hišo. Predstave pa pri
čenjajo ob štirih popoldne. In potem v 
odmorih sledi strokovnjaško razpravljanje o 
tem, ali je pevec na določenem mestu 
kakšno noto izpustil ali drugače zapel, se 
morda -  o groza! -  celo zmotil. V temač
nem gledališču z morečo sceno (izredno 
statično) mojstrovega nečaka VVielanda Wag- 
neija, ter na neudobnih stolih je edina od
rešitev izredna, zares čudovita glasba. Za 
mnoge obiskovalce festivala pa so restavra
cije, kjer se zbirajo pevci ali instrumentalisti, 
mnogo pomembnejše. Tako je wagnerjanstvo 
določeno z za glasbo povsem nepomemb
nimi okoliščinami. Od vseh tipov wagneijan- 
stva je najhujši tisti, ki se za VVagneijevimi 
operami seli po vsej Evropi. Danes, ko opera 
že izgublja svoje mesto v glasbenem življe
nju, ko izgublja svojo priljubljenost, je prav 
izredno, da je Festspielhaus še vedno najbolj 
uspešna operna hiša. Ali to pomeni, aa je 
Wagnerjeva glasba še vedno aktualna? Ali 
pa, da pri njem ne gre več za opero v pravem 
pomenu besede, ali pa sploh ne več za 
opero? Je tradicija tako zelo močna ali pa 
gre pri večini obiskovalcev le še za hud malo
meščanski snobizem? Tako kot: slišati Wag- 
neija in umreti? METKA ZUPANC IČ

f
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JOHN COLTRANE: INFINITY

Predvsem: gre za novi strup 
družine Coltrane. Plošča Infinity 
(Neskočnost, Impulse AS-9225) 
je nov korak velikega glasbenika 
Johna Coltrana in prav gotovo 
enega največjih mojstrov tenor 
saksofona. Ta plošča ni obi
čajna, pa naj jo poslušamo s sta
lišča, ki naj nam ocenjuje jazz ali 
pa s stališča, ki naj nam ocenjuje 
njegov celotni opus. Poleg tega 
se je treba zavedati, da njegov 
opus po vsej verjetnosti še ni v 
celoti dosegljiv, saj že od njegove 
smrti pred sedmimi leti vsako 
leto izide kakšna plošča s še ne 
obelodanjenimi posnetki. Za
nimivo je, da zaporedje izdanih 
plošč učinkuje homogeno in da 
je v tem zaporedju najti marsi
katere logične povezave, ki s 
kronološkega stališča niso lo
gične, tako da moremo še vedno 
slediti nečemu, kar je podobno 
nekakšnemu osebnemu razvoju. 
Vsaka nova plošča, na kateri so 
povečinoma posnetki iz obdobja 
1965-66, prikazuje Johna Col
trana v novi, stfajnejši in bolj 
bleščeči svetlobi.

Tako je tudi s ploščo Infinity. 
Gre za originalne posnetke, ki 
jih je Coltrane posnel leta 1965 s 
svojim znamenitim kvartetom, v 
katerem je bobnal Elvin Jones, 
basiral Jimmy Garrison, za kla
virjem pa sedel McCoy Tyner, ali 
pa približno pol leta pozneje, 
točneje februarja 1966, z neko
liko spremenjeno zasedbo, v ka
teri je za klavirjem blestela nje
gova žena Aliče, basist je bil 
Charlie Haden, bobnarja pa 
Rashied Ali in Ray Appleton. 
Poleg naštetih glasbenikov je na 
plošči slišati še Pharoaha San- , 
dersa na tenorju in flavti in ne
katere druge.

Tako je zasedba dovolj razno
lika in dovolj obširna, da ne 
proizvaja tistega, kar običajno 
imenujemo karakteristični zvok 
Coltranovega kvarteta in ki za
radi svoje asketske partiture ne 
privlači širšega kroga poslušalcev 
tako, kakor živopisni aranžmaji, 
ki so med osnovnimi karakteri
stikami plošč, ki jih snema Aliče 
Coltrane.

Plošča Infinity je nekoliko 
drugačna kot do zdaj izdane 
Coltranove plošče. Vsi štirje po
snetki (Peace on Earth, Living 
Space, Joy in Leo) so opremljeni 
z nekakšnim podtekstom za go
dalni orkester, ki ga je napisala, 
aranžirala in dirigirala Aliče 
Coltrane v dveh dneh meseca 
aprila prejšnjega leta.

Seveda je , tako originalna

usmerjanje 
okusa

Ena izmed nalog Glasbene mla
dine je tudi ta, da omogoča mladini, 
ne glede na razvitost okolja, v kate
rem živi, neposreden stik z glasbo, 
oziroma z umetnostjo. V današnjem 
času pa nam morajo biti vedno več
ja skrb prav poslušalci, ki so oddalje
ni od kulturnih središč, in tisti, ki 
pridejo v mesto s podeželja. V njih 
namreč še živi tradicija; v novem 
okolju se želijo teh vezi otresti, 
oklepajo pa se najslabšega na po
dročju komercialne zabavne glasbe.

Osnova aktivnega, zavestnega po
slušanja glasbe, razlikovati dobro od 
slabega pa vsekakor temelji prav na 
določenem znanju, v pravilni siste
matski kontinuirani vzgoji.

Zavedati se moramo tudi velikega 
vpliva radia, TV in nekontrolirane 
izdaje plošč, ki pa bolj malo skrbijo 
za estetsko vzgojo poslušalcev. O 
vseh teh problemih ter kako čim 
bolj pritegniti poslušalce in jih v čim 
večjem številu zainteresirati, navdu
šiti in obdržati kot ljubitelje dobre 
glasbe oz. umetnosti, je bilo zelo ve
liko govora na seminarju za anima
torje in mdiofonijo jugoslovanskega 
kampa v Gožnjanu od 26. 8. do 2. 
9. 1973.

Struktura prisotnih poslušalcev je 
bila pisana. Med njimi so bili osnov
nošolci, gimnazijci, študentje, kmet
je, delavci, inženirji, učitelji glasbe 
in profesorji iz raznih krajev Jugo
slavije. Nekatere med njimi je po
slala GM, marsikdo pa je prišel tudi 
na lastne stroške. Slovenijo je zasto
pal samo Maribor. Postavlja se vpra
šanje, kje so vzroki za takšno ne
zainteresiranost drugih slovenskih 
centrov GM, predvsem GM Slovenije
-  Ljubljane?

Delo je potekalo na izmenjavi iz
kušenj in željah mladih prisotnih 
ljubiteljev umetnosti in bodočih ani- 
matoijev. Mladi poslušalci se mnogo 
bolj navdušujejo za nove oblike 
dela, kot pa so stereotipni načini 
koncertov. Želijo si glasbenih prire
ditev -  srečanj (oz. pogovorov z iz
vajalci), klubskih oblik dela, priredi
tev -  predavanj, glasbenih prireditev 
v povezavi z drugimi vrstami umet
nosti (poezija) itd. Ena izmed zelo 
pomembnih oblik dela GM pa bi 
lahko bila tudi razvijanje amateriz
ma (člani GM bi sestavljali zbor, 
orkester itd.).

O problemu motivacije, kvalitet
nih in zanimivih programih ter estet
skem doživljanju je zelo zanimivo 
govoril psiholog Vlado Karlič iz 
Beograda. Kako mladi sprejemajo 
program? Kje je vzrok v nezaintere
siranosti, oz. celo nedisciplini na 
koncertih? Kako poslušati?

Mnogo se je govorilo o vrstah 
glasbenih oddaj, osnovnih pravilih 
pri sestavljanju dobrih programov in 
o vlogi besedila. Odgovornost ured
nikov glasbenih oddaj je vedno več
ja. Kljub temu, da radio in TV prav

zaprav živita od želja poslušalcev, 
katerih okus je zelo različen in si v 
večini želijo komercialne narodne in 
zabavne glasbe, ne smemo prezreti 
vsaj določene odgovornosti tega naj
bolj razširjenega medija. Radio in 
TV bi morala na principu postop
nosti, enakopravnosti žanrov in 
folklorne tradicije vplivati na okus 
poslušalcev in j ih tudi vzgajati.

METKA CURMAN

glasba 
spet 
človeška ?

Do zanimivih stališč je prišla sku
pina ameriških skladateljev na 
14-dnevnem festivalu ,,The Otd and 
the New“ (Staro in novo) v Wa- 
shingtonu. Ugotavljali so, da je po
stala sodobna glasba ob koncu 20. 
stoletja spet bolj „humana“ in, da 
so skladatelji kljub vsem tehničnim 
in znanstvenim poskusom bolj na
klonjeni občinstvu kot še pred ne
davnim. Izhodiščno vprašanje je 
bilo: zakaj doživijo številne, tudi na
ročene skladbe po krstni izvedbi ko
maj še kako reprizo? Sodobni skla
datelji uživajo sicer danes kar naj
večjo svobodo pri izbiri glasbenih 
tem in stilnih sredstev. Na drugi 
strani pa odloča tako kot vedno o 
tem, kaj mu ugaja in kaj ne, občin
stvo samo. Festival je obsegal semi
nar za skladatelje in seminar za kri
tike, poslušalce pa so spraševali še o 
razmerju med skladatelji, glasbi in 
občinstvom.

Trije vidni skladatelji nove glasbe 
Jacob Druckman, Karel Husa (Ceh 
po rodu) in George Crumb so se pri
družili skladatelju Kayu v mnenju, 
da je „danes vedno močneje čutiti v 
glasbi humanizem". Kay, ki se ima 
za konservativnega skladatelja, je 
prepričan, da gre ameriška glasba v 
smeri vedno močnejše komunikacije 
s publiko, česar še pred petnajstimi 
leti ni bilo čutiti.

Druckman, ki je lani dobil Pulit
zerjevo nagrado za glasbo, vidi v stil
ni spremembi glasbe paralelo s spre
membo odnosa mlade generacije, Id 
spet uporablja besede kot ,lepota" 
»transcendenca* in podobno, kar že 
dolgo nismo slišali

Husa sodi, da so se skladatelji v 
zadnjih dvajsetih letih vse preveč 
koncentrirali na tehniko in na po
vsem intelektualne prvine v glasbi. 
Zdaj pa sc na novo ukvarjajo z misli
mi o človeškem v glasbi.

Crumb je mnenja, da bodo vpra
šanja skladateljske tehnike in zgrad
be v prihodnosti še bolj v ozadju in 
si bodo skladatelji prizadevali glasbo 
razumeti kot duhovno doživetje. 
Crumb je eden od najpomembnejših 
ameriških zastopnikov elektronske 
glasbe. Prav za to  zvrst glasbe je bilo

na festivalu izredno zanimanje 
občinstva. Prostori so bili zasedeni 
do zadnjega kotička.

Prav tako je bilo veliko zanimanje 
obiskovalcev za anketo o najpo
membnejših sodobnih delih, med 
katere so poslušalci uvrstili Brittnov 
Vojni requiem, Pendereckega Pa
sijon po Luki, Bernsteinovo Mašo, 
Stravinskega The Rake’s Progress, 
Agon in Threni ter Stockhausnovo 
skladbo Der Gesang der Juenglinge 
im Feuerofen.

Na vprašanje o tem, kateri sklada
telji so najbolj vplivali na glasbeni 
razvoj, so se poslušalci odločili za 
Stockhausna, Cagea, Bouleza in Va- 
reseja. Med skladatelje, katerih dela 
bodo izvajali še čez petdeset let, pa 
so poslušalci in obiskovalci festivala 
uvrstili Igorja Stravinskega, Aarona 
Coplanda, Benjamina Brittna, Ser
geja Prokofjeva in Leonarda Bern
steina.

Pt

srečali 
smo 
prijatelje

V prvi polovici oktobra smo štu
dentje z Akademije za glasbo v 
Ljubljani odpotovali v vzhodno
nemško mesto Weimar, kamor nas je 
povabila Glasbena mladina NDR in 
tamkajšna visoka šola za glasbo. Kot 
solista sta se predstavila mlada flav
tistka Irena Grafenauer in pozavnist 
Kini Ribarski, na klavirju pa sem jih 
spremljala jaz. Skupaj z nami je v 
Weimar potoval tudi profesor ljub
ljanske akademije, znani flavtist Bo
ris Čampa.

Po dolgi in naporni vožnji nas je 
prijazno sprejel prorektor vveimar- 
ske visoke šole ter nas predstavil ne
katerim profesorjem in študentom. 
Seznanil nas je z njihovim šolskim 
sistemom ter nam orisal preteklost 
Weimarja, ki se ponaša z bogato kul
turno tradicijo, saj so tod delali in 
živeli Bach, Goethe, Schiller, Liszt 
in drugi veliki možje. Šola nosi prav 
ime skladatelja in pianista Franza 
Liszta, ki je njen ustanovitelj.

Dan po prihodu smo se javnosti 
predstavili s celovečernim koncer
tom. Mlada talentirana flavtistka je 
navdušila publiko z izvedbo Bacho
ve in Prokofjeve sonate. Kot doda
tek je zaigrala še Debussyjev Syrinx. 
Pozavnist pa je izvajal dela Saint- 
Saensa, Roparta, Defaya in Baudoja. 
Vzbudil je mnogo pozornosti s svojo 
virtuoznostjo in lepim tonom. Kot 
marsikje tudi v Weimarju primanj
kuje dobrih pozavnistov, zlasti ta 
kih, ki bi nastopali tudi solistično.

Spomladi bosta Glasbena mladina 
Slovenije in Akademija za glasbo 
sprejeli v goste mlade glasbenike iz 
VVeimarja. Upajmo, da jim bomo 
uspeli nuditi toliko gostoljubnosti in 
topline, kot smo je sami doživeli

VLASTA DOLEŽAL -  RUS
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zamisel 
idealnega 
pouka

Profesorica Marija Kosijeva (sedaj 
že šesto leto na osnovni šoli Riharda 
Jakopiča v Ljubljani), se je ob za
četku poučevanja na tem delovnem 
mestu morala spoprijeti z veliko 
problemi. Glasbeni pouk, imenovan 
„petje“, so imeli učenci za uro za
bave, bilo ni nikakršne discipline in, 
kar je še hujše -  ni bilo zanimanja 
za ta predmet. Nekaj časa se je drža
la ustaljenih prijemov, vendar pa s 
takšnim delom ni bila zadovoljna — 
iskala je nova sredstva, ki bi priteg
nila učence.

Povedala nam je, daje zanjo učni 
smoter dosežen, če otroci glasbo 
vzljubijo. Da bi dosegla ta cilj, se je 
povezala s profesorico Mirjano Ture- 
lovo, sad njunega skupnega prizade
vanja pa je nastajanje neke vrste 
učbenika glasbenega pouka za 
osnovne šole -  delovnih listov, kate
rih vzorec je zdaj v recenziji.

List za peti razred vsebuje tri smi
selne naloge: poslušalno, bralno in 
zapisovalno, ki pa niso strogo lo
čene med seboj. Pri opisanem pri
meru so učenci poslušali Serenado 
za godala v C-duru Petra lljiča Čaj
kovskega. Zapomnili so si glavno 
temo, nato pa so se lotili prve na
loge: vpisati so morali štiri manjka
joče takte v prazen prostor, kot ga 
vidite na sliki. Prva dva sta skoraj 
dobesedna ponovitev že zapisanih 
taktov:

i
naslednja dva pa ravno tako:

Na koncu notnega črtovja so mo
rali napisati oznako za ponovitev 
C-ll). Na črto pod črtovjem so zapi
sali preprosto ritmično spremljavo 
tamburina ter s črkami A in B ozna
čili zgradbo teme. Med naštetimi 
pridevniki so podčrtali tistega, ki se 
jim je zdel najbolj primeren za ozna
čitev karakterja melodije.

1 ” i ClitrlflSflLl P Inotmmr vj? =

Zatem so v skladbi poiskali drugo 
temo, jo  prebrali melodično in 
ritmično ter spet podčrtali enega od 
naštetih pridevnikov. Prisluhnili so 
še tretji temi, storili podobno kot 
pri prejšnjih dveh, ter napisali, na 
katero od prejšnjih jih tretja tema 
spominja. S številkami od 1 do 3 so 
napisali le še zaporedje, v katerem 
so si melodije v skladbi sledile.

Na drugi strani lista so imeli pri
kazan del partiture Serenade in se
stavo godal, ki skladbo izvajajo.

Priznati moramo, da je zamisel 
delovnih listov izvrstna, saj posreče
no združuje teoretično znanje, upo
rabljeno pri praktični izvedbi. Profe
sorica Marija Kosi nam je povedala, 
da je lani pripravljala delovne liste 
sproti in jih uspela sestaviti le okrog 
deset in to samo za peti razred. 
Idealno pa bi seveda bilo, če bi vso 
snov, ki jo predpisuje učni načrt, 
obdelala na delovnih listih. Pozi
tivna stran takega učbenika je tudi v 
tem, da tiska samo posamezne, na 
novo c e j e n e  delovne liste, ki jih 
učenci vlagajo v posebno mapo. 
Tako učbenik ni zaključena knjigi, 
temveč je mapo mogoče stalno do
polnjevati!

Zaenkrat lahko učenci že zgotov- 
ljene delovne liste vzamejo domov, 
razumljivo pa poleg potrebujejo tudi 
plošče. Zato so na osnovni šoli Ri
harda Jakopiča sklenili v šolskem 
bralnem kabinetu urediti poseben 
prostor za poslušanje plošč: učen
cem bo tako poleg delovnih listov 
na voljo tudi gramofon s slušalkami.

Profesorica Marija Kosi zagovarja 
misel, naj se učenci vse snovi na
učijo v šoli -  na delo doma ne raču
na pretirano. To podpira z dej
stvom, da učencem še nikdar ni dala 
domače naloge. Delovni listi pa vse
bujejo poleg že omenjenih tudi to 
dobro lastnost, da na njihovi podlagi 
profesorica lahko oceni vsakega 
učenca.

RADOVAN KOZMOS

dobra reklama 
za poskuse

radenci
'73

Koncerti sodobne komorne glas
be v Radencih so zdaj zakoračili v 
drugo desetletje. Za seboj imajo bo
gato tradicijo desetih let, vrsto prvih 
izvedb domačih del in v Radencih je 
končno nastopi^ tudi veliko izvrst
nih domačih in tujih izvajalcev. Le
tošnje enajste prireditve so pomenile 
še pomemben premik. Ta se ni ma
nifestiral le na zunaj, s prenosom 
koncertov iz stare kavarne v stekle
no dvorano zdravilišča, marveč je s 
programom in izvajalci bil na po
vsem mednarodni ravni, ki se je ne 
bi bilo treba sramovati največjim 
glasbenim središčem. Pri tem mislim 
zlasti na nastop sijajne interpretinje 
sodobne glasbe Cathy Berberian, ki 
je s svojim nastopom pomenila pra
vo .reklamo tudi za najdrznejše so
dobne zvočne eksperimente, ob-, 
enem s svojim klavirskim spremlje
valcem Brunom Caninom. Izredno 
glasbeno doživetje je pripravil na
dalje godalni kvartet „Alban Berg“

iz Dunaja na uvodnem koncertu z 
izvedbo Schoenbergovega 3. godal
nega kvarteta in Bžrgovega Lirič
nega kvarteta ter nato večerni na
stop Igorja Ozima, ki je izvedel tudi 
nekaj prvih izvedb (Vieru, Matičič), 
v drugem delu pa posredoval iz
vrstno interpretacijo Bartokove 1. 
sonate skupaj s pianistom Paulom 
Klecko. V te koncerte sc je enako
vredno vključil tudi Slovenski trio.

Razveseljivo je, da je bila steklena 
dvorana skoraj vedno polna hva
ležne publike, med katero je bilo 
zlasti mnogo mladine, prizadevni 
organizatorji: zdravilišče Radenska 
in direktor festivala prof. Vladislav 
Voeroes so tako zabeležili nov, po
memben uspeh. Enajsti festival v 
Radencih pomeni namreč po pro
gramu in izvedbi enega najlepših do
sežkov v zgodovini te prireditve.

P. KURET

zmaga kumer: 
slovenska 
ljudska glasbila 
in godci

na kaj 
vse 
godemo

V mariborski založbi Obzorja je 
izšla še z letnico 1972 knjiga znane 
raziskovalke domače glasbene 
folklore Zmage Kumrove. Tokrat je 
segla na področje ljudske instrumen
talne glasbe ter napisala poljudno 
razpravo, v kateri opredeljuje na
čelne vidike sodobnega raziskovanja 
ljudskih glasbil, pri čemer trdi, daje 
glasbilo lahko vsak predmet, iz kate
rega hote izvabljamo zvok. Iz tega 
izhodišča izhajajoč našteva avtorica 
tudi vrsto predmetov, ki šele v svoji 
sekundami rabi postanejo glasbilo, 
tevilna so tudi preprosta otroška 
glasbila, ali bolje otroške zvočne 
igrače. V nadaljnjem se dotika pre
prostih domačih in kupilnih glasbil 
ter seveda godčevskih instrumentov. 
Dolga je vrsta imen za najrazličnejša 
glasbila, ki ostajajo zdaj s prizadeva
njem avtorice dostopna tudi širšemu 
krogu in govorijo o domiselnosti slo
venskega ljudskega godca. Njim je 
posvečeno zadnje poglavje, kjer sle
dimo njihovi vlogi in pomenu tako v 
preteklosti kot danes. Na koncu je 
seznam slovenskih ljudskih glasbil 
po mednarodni klasifikaciji, povze
tek v angleščini in plošča z glasbe
nimi primerki, ki jo je pripravil Juli
jan Strajnar ter pomembno do
polnjuje uporabnost in vrednost 
knjige. Obenem pomeni hvalevredno 
novost pri delu naših založb, saj se 
lahko le malo slovenskih glasbenih 
publikacij pohvali z glasbenimi pri
meri na dodani plošči.

Se vedno ne ravno bogata sloven
ska glasboslovna literatura je tako 
bogatejša' za publikacijo, ki ne po
meni novosti samo pri nas, temveč 
je predmet te razprave tudi v tuji 
literaturi relativno malo obdelan.

Pt

zvočna podoba prvotnega "po
snetka na nek način, ki je prav
zaprav mogoče celo bistvena, 
spremenjena. So pasaže, kjer je 
originalni solo Jimmyja Garri- 
sona na basu prekrit z violinami, 
Aliče pa čez vse skupaj solira na 
harfi. Vendar je nemogoče raz
deliti ploščo na dva ločena dela 
glede na datume nastanka, če je 
plošča na gramofonu in slušalke 
na glavi. Vsi zvoki na tej plošči 
so eno: prošnja za moč in po
moč, ki naj nas privede do tja, 
kjer je dosegljiva večna in do
končna sreča v objemu Njegove 
milosti. To je orientacija, ki je 
Johnu in Aliče skupna. Zato 
tudi plošča učinkuje enotno in 
tudi je enotna.

Sedem let je minilo, preden so 
originalni posnetki dobili to no
vo obleko, ki nam je predstav
ljena na plošči lnfinity. In to 
med drugim pomeni tudi, da 
,,nikoli ni prepozno" in da ,,čez 
sedem let vsaka stvar prav 
pride”.

Jazz plošče imqjo za razliko 
od večine drugih tisto dobro 
lastnost, da je skoraj vedno pri
ložena informacija, ki nas na
tančno obvešča o datumu na
stanka, o natančni zasedbi in s 
tem povezanimi zadevami. Prav 
ti podatki so pogosto bistveni, 
kadar držimo ploščo, ki je še 
nismo slišali, v rokah in raz
mišljamo, ali naj jo vzamemo ali 
ne. Kriterij, da smo o plošči ne
kje že brali ali da nam jo je pri
poročil prijatelj, ki je mogoče 
sploh ni natanko slišal, nas ne 
more rešiti iz zagate, če plošče 
nismo slišali na lastna ušesa. 
Celo vabljiv ovitek ne more po
vedati vsega. Se posebno pa ti 
kriteriji niso zadostni, če gre za 
jazz ploščo. Zato objavljamo 
tisto največ, kar je možno sploh 
s tiskanimi črkami objaviti v 
zvezi s ploščo Johna Coltrana 
Infinity.

1. PEACE ON EARTH (9:03) -  
John Coltrane
John Coltrane, tenor sakso
fon; Aliče Coltrane, klavir, 
orgle, harfa in vibrafon; Char- 
lie Haden, bas; Rashied Ali in 
Ray Appleton, tolkala in go
dala. Originalni posnetek je 
bil narejen v Coast Recorders, 
San Francisco, 2. februarja 
1966.

2. LIVING SPACE (10:40) -  
John Cotrane
John Coltrane, tenor sakso
fon; McCoy Tyner, klavir; 
Aliče Coltrane, harfa in tam- 
bura; Joan Chapman, tam- 
bura; Jimmy Garrison, bas;
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Elvin Jones, bobni, Oran Col- 
trane, zvončki; in godala. 
Originalni posnetek je bil na
rejen v Van Galder Recor- 
ding, Englewood Cliffs, New 
Jersey, 16. junija 1965.

3. JOY (8:01) -  John Coltrane 
John Coltrane, tenor sakso
fon; McCoy Tyner, klavir; 
Aliče Coltrane, harfa in vibra
fon; Jimmy Garrison, solo 
bas; Charlie Haden, bas; Elvin 
Jones, bobni; in godala. Ori
ginalni posnetek je bil narejen 
v Coast Recorders, San Fran
cisco, 22. septembra 1965.

4. LEO (10:08) -  John Col
trane
John Coltrane, tenor sakso
fon in bas klarinet; Pharoah 
Sanders, tenor saksofon in 
flavta; Aliče Coltrane, klavir, 
orgle in timpani; Charlie Ha
den, bas; Rashied Ali in Ray 
Appleton, tolkala; in godala. 
Originalni posnetek je bil na
rejen v Coast Recorders, San 
Francisco, 2. februarja 1966.

Vse godalne sekcije je kom
ponirala, aranžirala in dirigirala 
Aliče Coltrane, posnete pa so 
bile v The Village Recorder, Los 
Angeles, 16. in 17. aprila 1972, 
kjer je bil album tudi končno 
oblikovan.

T. K.

L. Bernstein: SYMPHONIC 
DANCES FROM WEST SIDE 
STORY (W. Russo: THREE 
PIECES FOR BLUESBAND 
AND ORCHESTRA -  Siigel- 
Schwall Band and San Francisco 
Symphony Orchestra/Seiji Oza- 
wa (Deutsche Grammophon 
2530 309). William Russo:
„Three Pieces for Blues Band 
and Symphony Orcestra, Op. 50 
(1968) -  lst, 2nd and 3rd part“. 
Leonard Bernstein: „Symphonic 
Dances from ,West Side Story‘ 
(1961) -  Prologue, „Some-
vvhere", Scherzo, Mambo, Cha- 
cha, Meeting-Scene, „Cool“ , 
Fugue, Rumble, Finale".

Izvajalci: San Francisco
Symphony Orc., dirigent Seiji 
Ozawa. Siegel-Schvvall Band: 
Corky Siegel (orglice, el. klavir), 
Jim Schwall (kitara), Al Radford 
(bas) in Shelly Plotkin (bobni).

Omenjena plošča je izšla v 
začetku letošnjega leta pri naj
bolj znani gramofonski družbi za 
klasično glasbo Deutsche 
Grammophon. Album pomeni 
nedvomno prvi poskus družbe 
na področju rock glasbe, hkrati 
pa je skrajšana izvedba prvih 
dveh od „Treh delov za blues 
skupino in simfonični orkester"

izšla na mali plošči, kar pomeni 
prvi single za družbo DG v njeni 
75-letni zgodovini!

Od obeh del na plošči je ne
dvomno zanimivejše Russojevo. 
Ozavvi, dirigentu, je prišla na 
misel ideja o združitvi blues sku
pine in simfoničnega orkestra v 
nekem čikaškem lokalu, kjer so 
redno nastopale blues skupine.
V poletju 1966 so tam nastopali 
tudi člani Siegel-Schvvall Blues 
Band, med poslušalci se je znašel 
tudi Setfi Ozawa, ki je takrat de
loval s čikaškim simfoničnim 
orkestrom, sicer pa je bil redni 
dirigent simfoničnega orkestra iz 
Toronta. V naslednjem poletju 
je Ozawa dirigiral eno od Russo- 
jevih del v čikaškem parku Ra- 
vinia. Nekaj dni zatem ga je 
Russo že povabil, naj bi sodelo
val v nameravanem blues kon
certu, ki bi povezal S.-S. Blues 
Band s simfoničnim orkestrom. 
Ozawa se je začel zanimati za 
Russojeve eksperimente na lo
kalnem colledgeu. Še isto jesen 
je Russo dobil od festivalskega 
sveta v Ravinia Parku nalog, naj 
napiše blues band/orkester kom
pozicijo. Russo se je kmalu spo
razumel s Corkyjem Siegelom in 
v začetku 1968 je bilo delo za
ključeno. Prva izvedba je bila v 
omenjenem čikaškem parku 7. 
7. 1968 in takoj po nastopu je 
skupina Siegel-Schvvall B. B. raz
padla. Leto dni zatem je new- 
yorški filharmonični orkester 
izvedel delo s Sieglovo novo sku
pino. Leta 1972 so posneli iz
vedbo za ta album.

Prvi del začno „blues or
glice", kromatične, ki zazvene 
nad nizkimi zvoki strun (linija 
orglic je improvizirana!) in za
peljejo v temo, ritem, ki so ga 
fantje S.-S. B. B. uporabili že v 
svoji pesmi ,,Mary“ . Ko skupina 
igra svoj concertino-del, ga or
kester objame z dolgimi, diso- 
nančnimi linijami. Drugi del je 
počasni blues, ki raste od bas 
linije (prvič zaigrane v eni starih 
skladb skupine, „My Baby 
Thinks. . . “). Izstopata solo 
prve oboe in prve violine (Stuart 
Canin).

Finale, zgrajen na tradicio
nalni bas liniji (izvor: „Tribute 
To S. B. Williamson“) postavlja 
ostra nasprotja med igranjem 
skupine in orkestra. Dejansko se 
mi zdi ta izvedba najuspešnejša 
združitev rocka/bluesa s klasiko. 
Veliko manj stopajo v uho kon
trasti med orkestrom in skupino, 
kot smo jih vajeni od prej (Deep 
Purple, Procol Harum itd.); tu 
zasedbi druga drugo resnično 
objameta in rastega druga iz 
druge.

Bernsteinovi ..Simfonični 
plesi iz ..Zgodbe z zahodne stra- 
ni“ so izvedeni solidno, vendar 
natančnejša razlaga izvedbe ni
kakor ni moj namen. Vsekakor 
smo lahko veseli, da je v ZDA 
poleg Zubina Mehte še kak diri
gent in poleg Los Angeles Phil- 
harmonic Orchestra še kak or
kester, ki ne igra samo'„želez- 
nega repertoarja", ampak živi s 
časom.

S. S.

[

info
]

Čl o v e k  e l e k t r o n 
s k e  DOBE JE NOMAD 
NA LOVU ZA INFOR
MACIJAMI 
MCLUHAN

Ob tožbah nekaterih pedagogov, 
da bi rabili „kriterije“ za vrednote
nju pop, rock glasbe in jazza, če naj 
bi jo  mladim ustrezno predstavili, 
smo se odločili, da v tem letniku 
začnemo načrtno iskati in objavljati 
dosegljivo domačo in tujo literaturo 
na to temo.

Danes naslovi treh knjig, ki se po
svečajo LIRIKI ROCKA. Taje inte
gralni del te glasbe, enako pomem
ben za njegovo razumevanje kot 
glasba sama. Se posebno velja to za 
Dylanove songe.

o fenomenu rock glasbe. V tem 
okviru skuša podati ..reprezentati- 
ven prerez rock let med 1952 in 
1968“ in predstaviti tako njeno 
moč kot šibke strani V skladu z na
menom sov knjigo vključeni važnej
ši teksti avtorjev kot so: Berry, 
Leiber & Stoller, Dixon, Towns- 
hend, Lennon & McCartney, Simon, 
Leitch, Dylan, Van Morrison, Stills, 
Slick, Reid, Cohen in The Doors 
(med drugimi); od ,,Rock-and-roll 
mušic" do „The End“ .

3) COMPLETE WORKS OF 
BOB DYLAN; TAOMAS RAP, izšlo 
na Nizozemskem, 1970

V prihodnje bomo radi opozarjali 
tudi na posamezna bolje obdelana 
vprašanja in področja v posameznih 
knjigah in prevedli ali ponatisnili za
nimivejša poglavja. Tudi zaradi „kri- 
terijev". Zbirka vključuje vse založe
ne Dylanove pesmi, od katerih jih je 
del posnet tudi na ilegalnih albumih. 
Vsebuje materiale, obelodanjene 
med 1961. in 1969. letom, do 
vključno albuma Nashville Skyline. 
Na žalost je redkost. Če bi rabili ka
terega od tekstov, pa ga ne najdete v 
nobeni od dosegljivejših zbirk Dyla- 
novih pesmi, se obrnite na nas; GM.

The livmg moving  
words c f  the gre a t e r ;  

sound  o t our trnu

An mmm
ol flmeriGBn im i
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1) ROCK IS BEAUT1FUL -  An 
Anthology of American Lyrics; ure
dila Stephanie SPINNER, uvod Nat 
HENTOFF (Dell Publ. Co„ N. Y 
1970) -

Obe knjigi sta zbirki rock poezije, 
modernih balad, kot jih nekateri 
imenujejo. Prva je ožje ameriška 
antologija, zbrana brez nekih jasnih 
razvojnih razmejitvenih načel, bolj 
po poetični vrednosti tekstov in nji
hovi ..ameriški dimenziji".

2) RICHARD GOLDSTEINA 
THE POETRY OF ROCK; izbor in 
daljša uvodna študija urednika R. 
Goldsteina (Bantam Books Inc., N. 
Y. 1968)

j Druga, Goldsteinova, se opira na 
ugotovitve avtorjeve uvodne študije

1973 — USA Billboard
1. Angie -  Rolling Staneš
2. Half-Breed -  Cher
3. Ramblin’ Man -  Allman 

Brothers Band
4. Let’s Get It On — Marvin 

Gaye
5. Midnight Train to Georgia

-  Gladys Knight and Pips

1973 — GB (Musič Week)
1.Eye Level -  Simon Park 

Orchestra
2. My Friend Stan -  Slade
3. Bali Room Blitz -  Sweet
4. Nutbush City Limits -  

Ike & Tina Turner
5. Monster Mash -  Bobby 

„ Boris" Pickett The Crypt 
Kickers
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Potem ko smo v zadnji predpolet-
ni številki GM omenili, da BOB 
DYLAN igra v novem filmu Sama 
Peckinpaha „Pat G anett and Billy 
the Kid“ eno od stranskih vlog in da 
bo verjetno izšel album s filmsko 
glasbo, se je to pred tremi meseci 
zares zgodilo. Dylan je sam napisal 
vso glasbeno opremo za to (sicer 
povprečno) kavbojko in posnel 
ploščo, ki je izšla kot „soundtrack 
album" pri družbi CBS tudi v Angli
ji. Ker vlada okoli vsakega novega 
Dylanovega albuma veliko zani
manje, moramo reči, da je  Dylan ti
ste, ki so pričakovali od njega na
daljevanje v stilu „George Jackson", 
globoko razočaral', tista pa, ki so že 
„obupali“ nad njim, ni presenetil. 
Od desetih posnetkov na plošči so 
štirje vokalni, ostali pa so tipični 
instrumentalni posnetki, idealno-pri- 
merni za glasbeno opremo filma. 
Enostavna glasba, polna akustičnih 
kitar, banjov, violin, ženskih zborč
kov, tamburinov, zrasla iz ameriške
cou
bljižje enemu prejšnjih Dylanovih 
albumov: ,,Self Portrait". Vokalni 
posnetki so: tri verzije iste pesmi 
,,Billy“ , teksti so brez vrednosti, 
isto velja za pesem „Knockin‘ On 
Heaven‘s Door", ki je izšla tudi na 
mali plošči in jo gotovo poznate. 
Kljub vsemu je album „P. G. and B. 
t. K “ simpatična plošča, ki jo bo 
vsak pravi Dylanov ljubitelj vsaj ob
časno rad izvlekel iz svoje zbirke.

GRATEFUL DEAD so sicer v 
zadnjem letu precej razširili množice 
svojih ljubiteljev, vendar do statusa 
„instant zlate" skupine še niso pri
šli Vprašanje je, če sploh kdaj 
bodo, in: če je tega sploh treba? 
No, poglejmo raje njihove ploščaste 
dosežke. Ko so lani pozimi izdali

1 9 6 8 -  USA Billboard
1. Hey Jude -  Beatles
2. Little Green Apple -  O. 

C. Smith
3.Fire -  Crazy World of 

Arthur Brown
4. Those Were the Days — 

Mary Hopkin
5. Girl Watcher — 0 ’Kay- 

sions

1968- G B  (N ME)
1. Those Were the Days -  

Mary Hopkin 2.
2. Little Anows -  Leapy 

Lee .
3. Jesamine -  Casuals
4. He y Jude -  Beatles
5. My Little Lady -  Treme- 

loes \
I

trojni ,Jive“ album „Euiope’ 72“ , si 
je verjetno le redkokdo mislil, da bo 
plošča doživela milijonsko naklado 
in zlato priznanje, saj je trojni 
album le precejšen zalogaj. Pa se je 
vendar zgodilo. Pred meseci je njiho
va bivša gramofonska družba Wamer 
Brothers, za katero so snemali zad
njih šest let, izdala album „History 
Of G. D., Vol. 1 (Bear‘s Choice)". 
Običajno so plošče s takimi naslovi 
bedni poskusi gram. družb, izvleči 
čimprej čimveč denarja, dokler sla
va nekega izvajalca še ne zatone. Ta 
album pa ni tak. Posnetki so sicer 
vsi „live“ , napravljeni v dvorani Fill- 
more East v New Yorku v začetku 
1970, torej v obdobju albuma 
„Workingman’s Dead". Ena stran je 
izpolnjena z akustičnimi posnetki, 
čudovitimi izvedbami bolj ali manj 
znanih starih skladb, vendar je le 
„ Black Peter" originalna skladba (v 
studijski izvedbi jo najdete na prej 
omenjenem albumu „W. D.“ ). Dru
ga stran plošče ima le en presledek 
med posnetkoma: prvi je 18-minut- 
na izvedba starega bluesa Hovvlina 
Wolfa ,,Smokestack Lightnin“ , kije 
občutno predolga, potem pa še 
brezbarvna verzija Reddingove 
,,Hard To Handle". Obe sta električ
ni izvedbi in obe poje pokojni pevec 
Pig Pen. Prav pred kratkim pa so 
Dead objavili, da so končno uspešno 
uredili vse za svojo lastno gram. 
družbo Grateful Dead Records, ki 
naj bi bila minimalno profitarna in 
sploh čim boljša. Hkrati so končali s 
snemanji svojega prvega studijskega 
albuma po dobrih dveh letih in zdaj 
je ta LP ,,Wake Of The Flood" 
končno izšel (V Angliji izide 2. 11.) 
Legsndarnim predstavnikom ame
riške rock glasbe želimo čimveč 
uspeha tako s ploščo kot z njihovo 
družbo.

VIRGIN RECORDS je bilo še 
pred meseci ime, znano le kot ena 
najbolje založenih in poceni london
skih trgovin s ploščami Dandanes je 
to hkrati ime novoustanovljene 
giam. družbe, ki jo je razvil lastnik 
omenjene trgovinske mreže. Zače-

1963 — GB (NME)
•I. You’ll Never Walk Alone 

-  Garry Pacemakers
2. Do You 'Love Me -  Brian 

Pooled Tremeloes
3. I t’s Ali in the Game — 

ClifT Richard

1963 -  USA (Billboard)
1. Velvet -  Bobby Vinton

v __________
tek je zelo, zelo obetajoč: kljub 
temu, da so izdali doslej le kakih pet 
plošč, se po izboru glasbenikov vidi, 
da jim je komercialnost v klasičnem 
pomenu besede deveta briga. Prvi 
LP, la jim je prinesel denar in slavo, 
je bil zanimiv eksperiment: album, 
poln še neznane glasbe nemške pro
gresivne skupine FAUST, „Faust 
Tapes", ki so ga prodajali po never
jetni ceni 48 penijev (običajno sta
nejo albumi v angleških trgovinah 
nekaj čez dva funta!). Plošča je bila 
v prodaji le nekaj mesecev, potem so 
jo prenehali tiskati, ker je bila pre
velika -  izguba! Hkrati je izšel prvi 
..normalni" LP ..Tubular Bells“ , za 
katerega brez dvoma lahko trdimo, 
da je ena najboljših plošč, kar jih je 
v letu 1973 sploh izšlo v Angliji. 
Avtor MIKE OLDFIELD je na 
album posnel istoimensko delo, 
skupno dolgo 49 minut. Množica 
instrumentov (različne kitare, orgle, 
klavirji, bas, zvončki itd.) in meša
nice vokalnih zborčkov razvijajo 
delo preko ponavljajočih se tem v 
neverjetno glasbeno doživetje, ki da
leč presega okvir rock glasbe. Neka
tere ideje niso daleč od tistega, kar 
počne modemi glasbenik Terry 
Riley! Oldfieldovo ime je bilo pred 
to ploščo povsem neznano. Delo so 
izvedli pred meseci tudi v koncertni 
dvorani Rainbow Theatre ob po
moči nekaterih najbolj znanih angle
ških rock glasbenikov. Ostale plošče 
družbe Virgin: KEVIN COYNE in 
njegov dvojni LP „Marjory Razor 
Blade" (zelo zanimiv folk-rock ne
mogočega pevca), „HENRY COW“ 
(? ) in najnovejši LP „FAUSTIV“.

Če verjamemo, da je IMPTlLSE 
najboljša gram. družba za sodoben

1958- G B
l.S tup id  Cupid (Carolina 

Moon) -  Connie Francis

1958-U S A
1. It’s Ali in the Game -  

Tommy Edwards

Billboard
jazz v ZDA, potem moramo ostati 
odprtih ust ob njihovem novem „iz- 
bmhu“ 15 albumov v mesecu sep
tembru. Argentinski saksofonist 
GATO BARBIERI je presedlal k 
njim, zato je njegov novi jazz poseg 
v argentinsko narodno glasbo izšel
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pri tej družbi: „Chapter One: Latin 
America" (AS-9248); odličen črni 
violinist MICHAEL WHITE se po
javlja že tretjič: „The Land Of Špi
rit And Light" (AS-9241), pianist 
KEITH JARRETT je tudi eden naj
boljših: „Fort Yawuh“ (AS-9240), 
„nori“ SUN RA ima kar dva albu
ma: ,,Astro Black" (AS-9255) in 
„The Magic City“ (AS-9243), izšel 
je tudi LP s še ne izdanimi „live“ 
posnetki: ,,Concert ln Japan"
(AS-9246), „free“ saksononist in 
multi-instrumentalist SAM RIVERS 
je svoj odlični nastop na letošnjem 
montreuxskem festivalu vtisnil na 
LP „Streams“ (AS-9251), mladi 
mojster tenorja JOHN KLEMER . 
ima nov LP „Intensity“ (AS-9244), 
potem je tu „The New PHAROAH 
SANDERS" (AS-9254) in še nekaj 
manj pomembnih albumov.

S. SUŠNIK
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nagradna križanka 
»slovenski simfonični in operni dirigenti«
Spet je pred vami križanka, tokrat vam v njej predstavljamo znane slovenske dirigente starejše gene
racije. Pogumno se je lotite in nam do 25. novembra pošljite vaše rešitve. Izžrebali bomo pet pravilnih 
rešitev in jih nagradili z gramofonsko ploščo.

i z t o k o v  o Ce  i z

ROMANA POD SV.
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UJEMAN
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JUŽNI
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pismo 
uredništvu

V zadnji številki lanskega letnika smo vam, dragi bralci, zastavili 
nekaj vprašanj o člankih, ki jih je revija Pionir objavila v sodelo
vanju z Glasbeno mladino Slovenije v lanskem letniku. Doslej smo 
dobili le odgovor, ki vam ga posredujemo, upamo pa, da se boste 
ojunačili tudi drugi in nam svoje mnenje o omenjenih člankih spo
ročili.

Težko se mi je odločiti za sestavek, ki mi je najbolj ugajal v 
pretekli sezoni izdajanja Pioniija (razpis o oceni in mnenju glas
benih člankov, objavljen v zadnji številki lista „Glasbena mla
dina"). Zakaj mi je bilo všeč vseh deset sestavkov, je že precej laže 
ugotovljivo, saj vendar vsi govorijo o eni sami muziki. Za kvaliteto 
in zanimivost vseh sestavkov pa jamčijo pri nas doslej že znani 
glasbeni pisci, torej je teža odločitve res velika. Mislim, da so ti trije 
zgornji stavki še premalo v opravičilo, da se ne bom razgovoril o 
vsakem članku posebej in sem se odločil za „MALO NOČNO 
GLASBO", ki jo je opisal dr. Janez Foefler v tretji številki Pionirja, 
letnik 1972/73.

Hoefleijevo pisanje se dotakne mogoče ene najbolj popularnih 
Mozartovih skladb. Zelo lepo je sestavek ilustriran (Tiepolo: 
Menuet, Mozartova podoba in la Basov: Plesni učitelj) in pona
zorjen z notnima primerkoma dveh osnovnih motivov, po katerih 
to skladbo tudi najbolje poznamo običajni poslušalci in ljubitelji 
glasbe. Tudi tekst, ki terja vsekakor za tako analizo profesionalno 
znanost, je premeteno zavit v poljudznoznanstven in nevsiljiv 
omot. Ravno ta preprostost nam približa tonsko prispodobo not
nega teksta, pa še zmerom brez prevelikega besednega pripovedo
vanja. Sicer se spet pokaže ves blišč in beda človeškega razuma, ko 
mora tonsko govorico še vedno prevajati v besedno, da na ta način 
skuša prodreti v samo bistvo tonov. Naj pustim to zadnjo ugoto
vitev ob strani in na račun res čimkrajše poti do same resnice 
spregledam in pozitiviram kljub vsemu tudi to. Po vsem tem bi še 
enkrat ponovil glavne odlike Hoeflerjevega sestavka, ki je bojda 
napisan za mlade ljudi in to o stvari, ki je zanje že dokaj resna 
zadeva: enostavnost, ki je še zmeraj na strokovnem nivoju, pre
glednost, vzporeditev z likovno umetnostjo in lahkoten čut pripo
vedi o prav taki muziki. Upam, da že v zgornjem pisanju nisem 
preveč „receptiral“ Vaše bodoče delo o opisu glasbenih del, ki naj 
bi še izhajale v letošnjem letu v Pionirju. S svojim osebnim mne
njem pa se pridružujem glasbenim opisom, kot so sledili v 1., 2., 3., 
4., 5., 6. in 10. številki Pioniija. Lahko bi bil še večji poudarek na 
vzporeditvi z drugimi umetnostnimi zvrstmi svojega časa in še na
prej tako bogato ilustrirano (žal samo grafično, ker tonsko ni mo
goče) ter dopolnjeno z notnimi primerki.

Tudi o zvrsti glasbe, ki mi je všeč, je težko govoriti. Glede na to, 
da je zelo zanimiva in razumljiva za analitično in vsebinsko obrav
navo, pa sem konkretno pristaš programske glasbe in to od velikih 
simfoničnih pa do komornih zasedb od nove romantike naprej. 
Kljub temu pa ne zavračam najmodernejših kompozicijskih strem
ljenj in sta mi pomenila sestavka Milana Stibilja (eden na splošno o 
elektronski glasbi in drugi o njegovi skladbi „Mavrica“) v 9. in 10. 
številki Pioniija prav koristno spoznanje o pristopu, izdelavi in 
končno o vrednotenju najmodernejše glasbene govorice. Mogoče je 
prav kompozicijsko odkrivanje najmodernejše konkretne in elek
tronske glasbe produkt potenciranega iskanja in vrtanja v smeri 
programskosti in podajanja vsebine in oblike današnjega časa in 
stanja sveta in ljudstev. Sicer pa pustimo sodbo o tem našim dalj
nim rodovom in se ob tem, kar imamo in, če je to lepo, le radujmo, 
drugače pustimo stvari pri miru. Za konec želim ekipi Pioniija, ki 
je doslej skrbela za glasbene sestavke, še naprej vsaj toliko le-teh in 
tudi tako kvalitetnih ter še močhejši naslon na avtoije, ki so že 
doslej o tem pisali, saj so pravi mojstri svoje stroke. Želim vam, da 
bi vam bila tako hvaležna in v tej smeri vsa mladina, ki ji je vaše 
delo namenjeno.

Lep pozdrav!
FRANC KRIŽNAR 

Reteče 44
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Neka starejša gospa je 
vprašala znanega, na žalost 
že preminulega jazz troben
tača Louisa Armstronga, kaj 
je pravzaprav New Orleans 
Jazz. „Ah, gospa“ , je odgo
voril kralj jazza, „če morate 
to vprašati, potem ga nikoli 
ne boste razumeli.*1

Zdravnik, specialist za bo
lezni gria, je obljubil Arm
strongu, da ga lahko v naj
krajšem času ozdravi hripa
vosti. Trobentač in pevec je 
v grozi dvignil roke in 
vzkliknil: „Doktor, ali me 
želite uničiti? “

Odlični nemški dirigent, 
šef južnonemškega radia 
Zender je nekaj časa dirigiral 
filharmonikom v Berlinu, in 
se baje prav zaradi Seiferta 
preselil v Saarbrueoken. 
Seifert je enostavno vstal in 
izjavil: „Gospodje, vaja je 
končana. Tako slab dirigent 
nam pa že ne bo govoril, 
kako naj igramo."

Majhna družba je muzici
rala, ko je naenkrat vstopil 
policaj. Gostitelj se mu za
čuden približa in ga vpraša, 
kaj želi. „No, pred kratkim

je od tod prišel neki gospod 
in rekel, da tu mučijo ne
kega VVagneija."

Dva glasbene kritika sta 
razpravljala o glasbi. Eden je 
bil VVagneijev pristaš, drugi 
pa je bil bolj konzervativen. 
Po ostrem razgovoru je  prvi 
zaključil pogovor: „Dobro. 
Mozart je bil čisto nadarjen 
glasbenik, ampak Wagner go
tovo več prispeva k tu
rizmu."

V začetku leta 1860 je 
Wagner pisal Berliozu: ,.Za
res je čudno, da sem edini 
Nemec, ki še ni slišal Lohen- 
grina.“ Berlioz mu je tedaj 
odgovoril: „Moja usodaje še 
slabša. Sem edini Francoz, 
ki pozna mojo opero Tro
janci."

Tako v naših kot tujih 
orkestrih se poleg glasbe do
gaja še marsikaj zanimivega. 
Solist hornist Berlinskih fil
harmonikov Seifert je znan 
po svoji vzkipljivosti. Ko sta 
se nekoč s kolegom med 
vajo pošteno sprla, je eno
stavno potegnil iz žepa velik 
nož — m si začel z njim mir
no čistiti nohte.

Brez besed



mešani mladinski 
pevski zbor 
slovenske gimnazije 
v kopru

Izbrali smo jih, ker so na mednarodnem mla
dinskem pevskem festivalu v Celju prejeli po
sebno nagrado naše organizacije. Vendar to 
niso bili več isti pevci kot spomladi v Celju -  
saj veste, je povedal dirigent Mirko Slosar, 
generacije se menjavajo, maturanti odhajajo. 
Tako je zdaj v zboru približno osemdeset mla
dih pevcev, v glavnem iz prvih in drugih raz
redov. Čeprav imajo le redki izmed njih glas
beno izobrazbo, študirajo z notami -  v za
četku le za orientacijo, v četrtem letniku pa se 
že kar spoznajo, pravijo tudi sami.

Zanimalo me je, kakšen je princip sodelova
nja v zboru. Pravo pravcato samoupravljanje 
poznajo. Dirigent izbere v prvih razredih vse 
tiste, ki se mu zde primerni, zborovski odbor 
pa se potem z ..izbranci" sam dogovarja za so
delovanje. V zboru je jasno čutiti izredno tova
riško vzdušje, dirigent, ki je mlad in se zna z 
njimi tudi pošaliti, pa je pri vseh zelo priljub
ljen. Vprašala sem ga, če je računal na nagrado 
v Celju. „Tako je, z zborom sem do tekmova
nja delal šele leto dni. Ni bil dovolj vpeljan, na 
nastopu samem pa je zaradi preutrujenosti 
pevcev padla tudi intonacija. Potem pa so bili 
tu še ostali, skoraj profesionalni zbori, ki že po 
več let kontinuirano delajo. Mislim, da bi bilo 
potrebno tekmovanje reorganizirati. Gimnazij
ski zbori naj bi spadali v posebno kategorijo, 
ker se z rutiniranimi pevci enostavno ne morejo 
meriti. Za letošnje tekmovanje v Celju je bila 
odločilna revija pevskih zborov v Zagorju leta 
1972, kjer pa je nastopil naš že dobro vpeljani 
zbor, tako da nagrade v Celju resnično nisem 
pričakoval."

Kaj pa pevci sami? Predno so imeli prilož
nost slišati ostale zbore, so na tihem upali na 
nagrado, po lastnem nastopu predvsem pa nič 
več. Seveda so zdaj zelo ponosni na nagrado in 
bi radi svoje sposobnosti pokazali še kje drugje. 
Poleti so bili gostitelji mladinskega pevskega 
zbora iz Liberca (CSSR), pa bi tudi sami prav 
radi šli k njim v goste. Peli so že v vaseh okoli 
Kopra, pa kaj, pravijo, ko včasih še malice 
nismo dobili.

In kako delo pri zboru usklajujejo s svojimi 
šolskimi obveznostmi? Nekaj težav je zaradi 
dvojnega turnusa na gimnaziji, ker imajo vaje 
lahko le v opoldanskem odmoru ali zvečer, ta
krat pa se „vozači“ zelo težko vračajo v šolo. 
Pa vendar, k vajam hodijo vsi zelo redno. Ostali 
profesorji opažajo, da se je kolektivizem od 
zbora prenesel tudi v razrede -  pravijo, da 
pevci vse šolske odmore prepojejo. Gotovo 
pomeni vsak uspeh zbora tudi uspeh šole, tako 
da njegovo delo skoraj brez izjem vsi podpirajo.

In še nekaj -  tovariš, nikar ne pozabite 
povedati -  oktet imamo pri nas! Osem fantov, 
predvsem tretješolcev -  eden čez drugega pri
povedujejo Bojan, Rado, Andrej, Igor, vadimo, 
pa tudi v gledališču smo že nastopili, pa kje po 
vaseh. Vadijo sami, šele ko se nekaj dobro 
naučijo, pokličejo ,,samo za kontrolo" še diri
genta. To pa je že neksy!

Seveda so mi vsi, pa še oktet posebej, zapeli. 
Moram reči, dobro je zvenelo. Pa veliko 
uspehal

MpTKA ZUPANČIČ 
FOTOl FRANCE MODIC


